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اقتصادی

گزارش: پریسا مهریان

چک های بی محل نبض اقتصاد ایران را نشانه گرفته اند، از 
این رو محدودیت صاحبان چک و نوشتن ارقام آن احساس 

می شود.
از  بوده که پس  چک عمده ترین سند تجاری معمول 
گسترش عملیات بانکی یکی از مهمترین وسائل دریافت و 
پرداختِ وجه، شناخته شده و پس از برات و سفته که تعهد 

پرداخت هستند، چک جانشین پول نقد گردیده است.
 فواید و اهمیت چک ناشی از امتیازاتی است که قانون 
تجارت یا قانونی صدور چک به آن داده یا می دهد تا بهترین 
وسیله سهولت مبادله پول و یا انتقال وجه از فردی به فرد 

دیگر باشد.
از نظر سیاست پولی و بانکی هر کشور، حجم چک های در 
گردش و نیز پذیرش عام که مبتنی بر اطمینان و اعتماد به 

روابط پولی در جامعه است، همیشه مورد توجه و مطالعه بوده 
و به همین جهت برای استحکاک بخشیدن به مقبولیت آن، 
دولت ها کوشش زیادی برای حفظ ارزش چک و ممانعت از 

صدور چک های بی محل نموده اند.
طبق جدیدترین آمار بانک مرکزی، در خرداد ماه امسال، 
در کل کشور از 5/9 میلیون فقره چک مبادله ای بالغ بر 5/1 
میلیون فقره با مبلغی بیش از 138 هزار میلیارد ریال برگشت 
داده شده است که نسبت به ماه قبل از نظر تعداد و مبلغ به 
ترتیب 7/2 درصد و 6/6 درصد افزایش یافته است.  از نظر 
تعداد 4/97 درصد و از نظر مبلغ نیز 5/91 درصد از کل حجم 
چک های برگشتی ریشه  در کسری یا فقدان موجودی دارد.

 در حال حاضر روند چک های برگشتی همچنان رو به 
افزایش است و کارشناسان بر این باورند، سیاست گذاران 
پولی باید به سرعت تمهیداتی برای کاهش دامنه افزایش این 
شاخص منفی در اقتصاد ایران بیاندیشند، چراکه آثار سوء آن 

در کمین اقتصاد کشور خصوصاً بخش صنعتی قرار گرفته و 
در صورتیکه به طور ویژه مورد بررسی قرار نگیرد، می تواند 

تبعاتی به مراتب سنگین تر به دنبال داشته باشد.
  تشدید بحران نقدینگی با صعود چک های برگشتی

 حمید هوشجان، کارشناس اقتصادی د اظهار داشت: یکی 
از مهمترین مشکلاتی که در سال های اخیر دامن گیر بخش 
مالی اقتصاد ایران شده و کمبود اعتبار و سرمایه در بخش های 
صنعتی و تولیدی را تشدید کرده، مسئله افزایش میزان 

چک های برگشتی است.
 وی ادامه داد: در شرایط اقتصادی فعلی ادا نشدن تعهدات 
چک، می تواند به تشدید نقدینگی در گردش منجر می شود.

 این کارشناس اقتصادی با اشاره به نقش چک در زنجیره 
تولیدی و توزیعی، افزود: با برگشت خوردن چک ها زنجیره های 

مختلف تولیدی و توزیعی دچار مشکل خواهند شود.
 هوشجان در خصوص دیگر آثار سوء چک های برگشتی 

گفت: این امر منجر به بروز محدودیت های بسیار زیاد برای 
صادرکننده آن در استفاده از تسهیلات بانکی شده و در نهایت 

فشار کمبود منابع در اقتصاد کشور تشدید می شود.
  چک های برگشتی کمر تولید را می شکند

 مهدی جهانگیری فعال و تولیدکننده در این باره عنوان 
کرد: چک  های برگشتی کمر تولید و فروش محصولات را 
می شکند، چراکه بیشترین حجم معاملات ما بر اساس این 

ابزار مبادلاتی صورت می گیرد.
 وی با بیان اینکه بسیاری از چک های صادره در شرایط 
رکودی حاکم بر تولید کشور برگشت می خورد، افزود: با این 
روال چک از اعتبار ساقط شده و پول نقد را جایگزین آن 

خواهیم کرد.
 صدور چک بانکی منوط به صلاحیت فرد 

 ناصر موسوی لارگانی، نایب رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس  گفت: قانون چک باید در کشور ما اصلاح شود و 

این امر نیز باید از جانب بانک مرکزی و دولت صورت گیرد.
 وی تصریح کرد: متأسفانه هر کسی که به بانک مراجعه 
می کند بدون بررسی و تأیید صلاحیت به او دسته چک 
می دهند، در حالیکه این عمل به هیچ عنوان کار دستی 
نیست. نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی با بیان اینکه چک به معنای پول است، تأکید کرد: 
مهمترین تبعات چک برگشتی بی ارزش شدن آن، دست به 
نقد بودن و سخت و زمان بر بودن انجام امور معاملاتی خواهد 
بود. غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی، عضو کمیسیون برنامه 
و بودجه مجلس شورای اسلامی نیز اظهار داشت: در حال 
حاضر هر کسی می تواند دسته چک دریافت کند و ارقام آن 
می تواند از صفر تا نامحدود باشد، در صورتیکه اعتبار بانکی 
افراد باید سطح بندی شود و آنها مطابق با اعتبار بانکی خود 
چک بکشند. وی در پایان یادآور شد: لازمه ارائه دسته چک 
به افراد، دریافت ضمانت نامه های اجرایی است و بانک ها باید 
ترتیبی اتخاذ کنند که این اوراق بهادار ضمانت اجرایی داشته 

باشند.
  بانک ها به دنبال اتخاذ تضامین لازم برای ارائه 

دست چک باشند
 مردم پشتوانه برگه های کاغذی یا اوراق بهادر را نظام بانکی 
می دانند و نظام بانکی نباید به راحتی از کنار چک های 
برگشتی بگذرد.  نظام بانکی به نوعی مسئولیت تضامینی در 
قبال چک بعنوان اوراق بهادر دارد و باید قاعده ای مصوب شود 
که اگر فردی چک بلامحل کشید،انک هم مسئولیت تضامنی 
داشته و از طرف محاکم قضایی به پرداخت جریمه محکوم 
شد. بنابراین اگر در خصوص چک های برگشتی محتاط  تر 
عمل شود بانک ها هم به دنبال اتخاذ تضامین لازم برای ارائۀ 

دست چک خواهند رفت.

تشدید بحران نقدینگی با صعود چک های برگشتی

چکهایبرگشتیکمرتولیدرامیشکند

سلامی کارشناس اقتصادی:

 نرخ بهره بالا اقتصاد کشور را قفل کرده است 
یک کارشناس اقتصادی گفت: هم به صلاح و هم به نفع بانک ها است که نرخ بهره 

پایین آید، چون نرخ بهره بالا اقتصاد کشور را قفل کرده است. 
غلامرضا سلامی در گفت وگو با خبرآنلاین در پاسخ به این پرسش که چرا 
سیاست کاهش نرخ سود بانکی هیچ گاه اعمال نمی شود و با وجود این که بانک ها 
پیش قدم برای کاهش نرخ سود هستند، اما هیچ گاه آن را اجرایی نمی کنند؟ اظهار 
داشت: بانک ها حتما موافق کاهش نرخ سود هستند؛ چون آنها مارجین خود را در 

نظر می گیرند، یعنی تفاوت بین سود پرداختی و دریافتی.
وی افزود: هر چه نرخ سود سپرده بانکی پایین تر آید، نرخ تسهیلات نیز می تواند 
کاهش یابد؛ بدون این که به سودآوری بانک ها لطمه بزند. نرخ بهره نیز وقتی 
پایین آید، کسانی که می خواهند تسهیلات بگیرند، خیلی راحت تر پول خود 
را می پردازند. به عبارتی، نرخ بهره روی بازپرداخت و عدم بازپرداخت تسهیلات 

بسیار اثر می گذارد.
این کارشناس اقتصادی تصریح کرد: این در شرایطی است که اگر از کسی که به او 
وام می دهید، بخواهید 25 تا 30 درصد سود بگیرید، بازپرداخت آن خیلی سنگین 
می شود، بنابراین در رابطه با کسانی که کسب وکار واقعی دارند، می بینند یک چنین 

درآمدی را نمی توانند ایجاد کنند.
سلامی متذکر شد: کسانی که این وام را می گیرند، به طور معمول گروهی هستند 
که در حالت اضطرار درخواست این وام را دارند و در عین حال، نمی توانند اقساط 

آن را پرداخت کنند.
وی تاکید کرد: بر این اساس، هم به صلاح بانک ها است که نرخ بهره پایین آید 
و هم به نفع شان. در عین حال، به صلاح اقتصاد کشور است، چون نرخ بهره بالا 

اقتصاد کشور را قفل کرده است.
این کارشناس اقتصادی عنوان کرد: در رابطه با این که می گویید چرا سیاست 
کاهش نرخ سود بانکی هیچ گاه اجرا نمی شود، باید بگویم بانک ها اساسا با تنگنای 
اعتباری مواجه شده اند و در حقیقت مطالبات شان وصول نمی شود. این در شرایطی 
است که باید بدهی هایشان را پرداخت کنند، یعنی سود سپرده ها را باید بدهند. 
این پول را هم باید از پولی تامین کنند که از مردم و تسهیلات گیرندگان می گیرند. 
وقتی این پول پرداخت نمی شود و نقدینگی وارد بانک ها نمی شود، بانک ها با عدم 

توازن دریافت و پرداخت شان مواجه می شوند.
سلامی تصریح کرد: بر این اساس، بانک ها برای این که منابع خود را بیشتر کنند، 
نرخ سود سپرده را بالا می برند تا منابع بیشتری جذب کنند و بتوانند تعهدات خود 

را پرداخت کنند.
وی ادامه داد: این می شود که ما به این جا می رسیم که بانک ها از سپرده گذار 
جدید پول می گیرند که سود سپرده گذار قدیم را بدهند و از یک روشی استفاده 
می کنند که مردم نیز متوجه نمی شود. این یک روشی مثل گلدکوئیست است؛ 

غافل از این که بانک ها همه اش از سپرده ها می خورند.
این کارشناس اقتصادی گفت: بانک هایی که امروز دچار مشکل شده اند، به این 
خاطر است که میزان سپرده هایشان در دفاتر اگر فرض کنید 100 بود، در اثر همین 
کار به 70 رسیده است. با این حال، وقتی بانک ها به استیصال می رسند، تبلیغ 
می کنند و نرخ سود سپرده را بالا می برند؛ اتفاقی که امروز می افتد. بانک مرکزی نیز 

می گوید این کار را نکنید، اما مساله مرگ و زندگی برای بانک ها است.
سود  کند،  حفظ  را  خود  اعتبار  این که  برای  بانک  کرد:  خاطرنشان  سلامی 
سپرده های بالا می دهد. بر این اساس، یک کلاف سردرگم اتفاق افتاده و این ناشی 

از رکودی است که بر اقتصاد حاکم است. 

معاون وزیرنفت:

 بنزین های وارداتی استاندارد است
معاون وزیر نفت با بیان اینکه میزان تولید بنزین یورو 4 به روزانه 27 میلیون 
لیتر رسیده است، گفت: همه محموله های بنزین وارداتی کشور، استاندارد است 
و در صورت غیراستاندارد بودن، از گمرک ترخیص نشده و اجازه ورود به کشور 

داده نمی شود.
»عباس کاظمی« درباره ادعای عرضه بنزین غیراستاندارد وارداتی در برخی 
شهرها، بیان داشت: در هشت کلانشهر کشور، بنزین یورو 4 و پاک عرضه می شود 
که البته در برخی شهرها مانند شیراز و مشهد، بخشی از نیاز سوخت با بنزین یورو 

4 و بخشی نیز توسط بنزین معمولی تامین می شود.
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی افزود: البته بنزین 
معمولی که توزیع می شود، غیراستاندارد نیست و از همه استانداردهای لازم 

برخوردار است.
وی درباره میزان تولید بنزین کشور، گفت: اکنون میانگین تولید روزانه بنزین 

کشور به 67 میلیون لیتر رسیده که 27 میلیون لیتر آن بنزین یورو4 است.
کاظمی افزود: میانگین مصرف روزانه بنزین در سال جاری 79 میلیون لیتر بوده 
، اما در روزهای اخیر به علت سفرهای تابستانی به 84 میلیون لیتر افزایش یافته 

است.
به گزارش ایرنا، چندی پییش، برخی رسانه های منتقد دولت ادعای توزیع بنزین 

وارداتی غیراستاندارد را در یک کلانشهر مطرح کرده بودند. 
ایران، بخشی از نیاز به بنزین را از محل واردات، تامین می کند، اما با برنامه 
ریزی های انجام شده، پس از راه اندازی کامل پالایشگاه ستاره خلیج فارس، نه 
تنها واردات بنزین متوقف خواهد شد، بلکه ایران به صادر کننده بنزین نیز تبدیل 

می شود.
هم اکنون ایران از بین پنج فرآورده اصلی نفت، صادرکننده چهار فرآورده نفتی 
شامل گازوئیل، نفت سفید، نفت کوره و گاز مایع بوده و در شرایط فعلی، تنها 

بخشی از بنزین مورد نیاز کشور از محل واردات تامین و توزیع می شود.
پالایشگاه 360 هزار بشکه ای ستاره خلیج فارس به عنوان بزرگترین پالایشگاه 
در دست ساخت میعانات گازی منطقه خلیج فارس و حتی خاورمیانه، از ظرفیت 
تولید روزانه 36 میلیون لیتر بنزین و 14 میلیون لیتر گازوئیل با استاندارد یورو چهار 
اتحادیه اروپا برخوردار است و در کنار این دو فرآورده استراتژیک نفتی، محصولات 
دیگری همچون دو هزار تن در روز گاز مایع، سه میلیون لیتر سوخت هواپیما و 

130 تن گوگرد تولید وعرضه خواهد شد.
چندی پیش، فاز نخست این پالایشگاه به بهره برداری رسیده و تولید بنزین از 

آن آغاز شده است. 

هشدار یک کارشناس درباره افزایش شدید واردات خودرو:

ماجرای واردات خودرو با ارز دارو تکرار نشود
عضو هیات علمی دانشگاه علم و صنعت گفت :وزارت صنعت، معدن و تجارت با 
ساماندهی واردات این محصول از تکرار مجدد ماجراهایی چون واردات خودرو با 

ارز دارو پیشگیری کند.
امیرحسن کاکایی افزود: در سال 1391 شاهد بودیم که به دلیل ضعف نظارت 
سازمانهای مسئول در دولت دهم، برخی واردکنندگان خودرو در بحبوحه مشکلات 
داخلی و خارجی، ارز اختصاص یافته به دارو را صرف واردات خودرو کردند و به 

دنبال آن واردات این محصول افزایش یافت.
وی با بیان اینکه در سال جاری نیز این موضوع در حال تکرار بوده و واردات خودرو 
افزایش شدیدی داشته و ارز زیادی برای واردات این محصول از کشور خارج شده 
است، خاطرنشان کرد: این درست نیست ارز ناشی از فروش نفت به عنوان منابع 

ملی صرف واردات کالاهای لوکس و مصرفی همچون خودرو شود.
این کارشناس صنعت خودرو ادامه داد: این وضعیت در حالی است که منابع کشور 
و ارز ناشی از فروش نفت باید صرف تقویت و توسعه اقتصاد ملی و صنایع داخلی 
و در نتیجه توسعه اشتغال و کاهش نابرابری های اجتماعی شود نه اینکه با افزایش 

واردات خودرو نابرابری های اجتماعی تشدید شود.
وی افزود: در این شرایط وزارت صنعت، معدن و تجارت به عنوان متولی صنعت 
و تجارت کشور باید دقت کند که ادامه روند فعلی در واردات خودرو باعث می شود 
نرخ ارز و تورم افزایش یافته و فشار آن به اقشار کم درآمد و آسیب پذیر وارد شود.

کاکایی با بیان اینکه ما مخالف تجارت و سود واردکنندگان خودرو نیستیم، تصریح 
کرد: اما کسب سود از سوی واردکنندگان خودرو نباید به بهای آسیب دیدن جامعه، 

تضعیف اقتصاد ملی، افزایش نرخ تورم و نرخ ارز تمام شود.
در سه ماهه نخست امسال واردت خودرو رشد بیش از 130 درصدی داشته است. 
این افزایش در چهار ماهه نخست امسال به 43 درصد رسید. افزایش شدید واردات 
خودرو موجب شد وزارت صنعت، معدن و تجارت با هدف ساماندهی واردات، ثبت 

سفارش واردات این محصولات را برای مدتی متوقف کند.
به دنبال اقدام وزارت صنعت، معدن و تجارت اما برخی واردکنندگان خودرو سعی 
کردند از این نمد کلاهی برای خود ببافند و عنوان کردند که توقف ثبت سفارش 

واردات خودرو باعث کاهش عرضه و به دنبال آن افزایش قیمت ها خواهد شد.
با این حال فعالان بازار خودروهای وارداتی از ثبات در این بازار خبر داده و 
می گویند به طور طبیعی با توجه به رشد شدید واردات و در نتیجه افزایش عرضه، 
نه تنها افزایشی در نرخ خودروهای وارداتی نخواهیم داشت بلکه کاهش قیمت ها 

نیز محتمل خواهد بود.

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید 

نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002043147 شماره  رای   -1
1391114430002005881 آقای امیرالله صمیمی لذا مالکیت سه دانگ 
مشاع از ششدانگ آقای امیرالله صمیمی فرزند اسدالله در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت شش دانگ 114 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از 2378 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002043148 شماره  رای   -2
1391114430002005883 خانم راضیه زارعی لذا مالکیت سه دانگ مشاع از 
ششدانگ خانم راضیه زارعی فرزند حسینعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده به مساحت شش دانگ 114 مترمربع پلاک شماره فرعی 
از 2378 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند 

رسمی سند مالکیت مشاعی. )م الف 3740(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002010268 شماره  رای   -3
1391114430002010240 خانم زهرا خلیلی فرزند ابراهیم در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 114/80 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از 2388 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی. )م الف 3770(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002012011 شماره  رای   -4
1391114430002017235 آقای عبداله غفاری قوپوز فرزند محبوب در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 146/27 مترمربع 
پلاک شماره 15 فرعی از 2724 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی. )م الف 3773(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002011726 شماره  رای   -5
1391114430002017482 آقای بهرامعلی قره گوزلو فرزند رجب در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 111/50 مترمربع 
پلاک شماره 2 فرعی از 1876 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سید علی پیرصالحی.)م الف 3778(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002010402 شماره  رای   -6
1392114430002003937 خانم توران توده زعیم لذا مالکیت سه دانگ مشاع 
از ششدانگ خانم توران توده زعیم فرزند خیراله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 109/56 مترمربع پلاک شماره 3 
فرعی از 2383 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 

عادی مع الواسطه از ابوالفضل و فاطمه و سکینه و زهرا و اصغر و غلامرضا و مجتبی 
و محمد حق بینی. )م الف 3785(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002010404 شماره  رای   -7
1392114430002003939 آقای محمد کاویانی مقدم لذا مالکیت سه دانگ 
مشاع از ششدانگ آقای محمد کاویانی مقدم فرزند یحیی در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 109/56 مترمربع 
پلاک شماره 3 فرعی از 2383 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مبایعه نامه عادی مع الواسطه از ابوالفضل و فاطمه و سکینه و زهرا و اصغر و غلامرضا 

و مجتبی و محمد حق بینی. )م الف 3783(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002003116 شماره  رای   -8
1391114430002008921 آقای صادق میرزائی فرزند زلفعلی در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 128 مترمربع پلاک 
شماره فرعی از 2185 و 2186 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی مع الواسطه از فاطمه و قدسی بیگدلی.)م الف 3780(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002011417 شماره  رای   -9
1391114430002014558 آقای سلیمان آمره بزچلوئی فرزند علی در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 مترمربع پلاک 
شماره فرعی از باقیمانده 1955 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی مع الواسطه از غفار حمدی.)م الف 3768(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002010046 شماره  رای   -10
1391114430002010449 آقای رسول حسنی فرزند خیراله در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 111/63 مترمربع 
پلاک شماره 2 فرعی از 1876 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سیدعلی پیرصالحی.)م الف 3791(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002010169 شماره  رای   -11
1392114430002000416 آقای حسن استهری بزچلوئی فرزند رحمن علی 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 137/70 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 1965 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 

دو قم مبایعه نامه عادی وراث سید محمد رضویان.)م الف 3800(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002012166 شماره  رای   -12
1396114430002000247 آقای کریم آقاکریمی فرزند علی در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 29/90 مترمربع پلاک 
شماره فرعی از 2498 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 

نامه عادی مع الواسطه از اصغر محمودی عینی.)م الف 3797(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002011855 شماره  رای   -13
1391114430002010074 خانم کبری آقاکریمی فرزند احمد در قسمتی از 

ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 90 مترمربع پلاک 
شماره 4 فرعی از 2458 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی. )م الف 3799(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002008270 شماره  رای   -14
1391114430002015883 آقای سلام الله توکلی فرزند زین العابدین در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 78 
مترمربع پلاک شماره 366 فرعی از 1956 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از آقای امین اله جعفری.)م الف 

)3812
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002005501 شماره  رای   -15
1391114430002011459 خانم طاهره علامه جمشید  فرزند عزت اله در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 113/80 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 2322 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از آقای علی اوسط پیری.)م الف 3857(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002007289 شماره  رای   -16
1391114430002004793 آقای داودرضا وصالی آرام فرزند محمد در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 152/60 مترمربع 
پلاک شماره 743 فرعی از 1956 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی. )م الف 3859(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002010315 شماره  رای   -17
1392114430002003715 خانم ربابه آقاخانی نژاد فرزند رجبعلی در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 162 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از 2593 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی. )م الف 3847(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف 
مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست 
خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به 
توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1396/05/22 
تاریخ انتشار دوم: 1396/06/06
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک 
منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های 
تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و 
به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید 

نموده اند.
به  مربوط   139660330001002210 شماره  رای   -1
پرونده کلاسه 1395114430001000375 آقای احسان 
خراسانی فرزند مرتضی در سه دانگ مشاع از ششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ 64/87 مترمربع 
پلاک شماره 10543 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت 
ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی .)م الف 3759(

به  مربوط   139660330001002211 شماره  رای   -2
زهرا  خانم   1395114430001000376 کلاسه  پرونده 
بابائی قمی  فرزند حبیب در سه دانگ مشاع از ششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ 64/87 مترمربع 
پلاک شماره 10543 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت 
ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی .)م الف 3761(

به  مربوط   139660330001006115 شماره  رای   -3
سید  آقای   1393114430001000347 کلاسه  پرونده 
امیرحسین موسوی فرزند سید علی اکبر درسه دانگ مشاع 
از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ 200 
مترمربع پلاک شماره 11005 اصلی واقع در قم بخش 1 
حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی 

.)م الف 3726(
مربوط   139660330001006117 شماره  رای   -4
آقای   1393114430001000348 کلاسه  پرونده  به 
سیدمهدی موسوی فرزند سید علی اکبر در سه دانگ مشاع 
از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ 200 
مترمربع پلاک شماره 11005 اصلی واقع در قم بخش 1 
حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی 

.)م الف 3728(
به  مربوط   139660330001005425 شماره  رای   -5
پرونده کلاسه 1392114430001000651 آقای مهدی 
اسدالله زاده فرزند مصطفی در ششدانگ یکباب ساختمان به 
مساحت 63/86 مترمربع پلاک شماره 17 فرعی از 10933 
و 10934 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره 

یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی .
به  مربوط   139660330001005504 شماره  رای   -6
علی  آقای   1391114430001002918 کلاسه  پرونده 
حیدری فطرت فرزند آقامراد در ششدانگ یکباب ساختمان 
به مساحت 50 مترمربع پلاک شماره 11242 اصلی واقع در 
قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه از حیدر اصفهانی نژاد .)م الف 3814(
مربوط   139660330001007667 شماره  رای   -7
آقای   1396114430001000127 کلاسه  پرونده  به 
حمیدرضا خانی فرزند حسین در ششدانگ یکباب ساختمان 
به مساحت 24 مترمربع پلاک شماره 11218/1 اصلی به 
شرط ادغام با پلاک 11218/1/19 اصلی واقع در قم بخش 
1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری از 

حسین جلالی قمی .)م الف 3832(
به  مربوط   139660330001006430 شماره  رای   -8
پرونده کلاسه 1396114430001000440 آقای ماشااله 
از ششدانگ یکباب  اریکا فرزند رضا در سه دانگ مشاع 
پلاک  مترمربع  مساحت ششدانگ 52/92  به  ساختمان 
شماره 10473 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک 
اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از اصغر 
فرهادزاده احدی از وراث مصطفی فرهادزاده .)م الف 3834(

به  مربوط   139660330001006422 شماره  رای   -9
پرونده کلاسه 1392114430001000194 خانم نرگس 
غفاری ایرانی فرزند علی در سه دانگ مشاع از ششدانگ 

یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ 52/92 مترمربع 
پلاک شماره 10473 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت 
ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه 
از اصغر فرهادزاده احدی از وراث مصطفی فرهادزاده .)م الف 

)3833
مربوط   139660330001006397 شماره  رای   -10
خانم   1395114430001001030 کلاسه  پرونده  به 
شهناز مقدم فرزند اصغر در ششدانگ یکباب ساختمان به 
مساحت 79/40 مترمربع پلاک شماره 10337 اصلی واقع 
در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه 
عادی خریداری مع الواسطه از امیر هوشنگ جعفری .)م الف 

)3828
به  مربوط  رای شماره 139560330001023417   -11
فاطمه  کلاسه 1392114430001000207خانم  پرونده 
بینا فرزند رضا در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 94 
مترمربع پلاک شماره 10902 اصلی واقع در قم بخش 1 
حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع 

الواسطه از محمود شایسته .)م الف 3838(
12- رای شماره 139660330001006629 مربوط به 
پرونده کلاسه 1392114430001003507 خانم افتخار 
السادات رضویان فرزند علی محمد در ششدانگ یکباب 
مترمربع پلاک شماره  به مساحت  118/50  ساختمان 
10633 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره 
یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از محمود 

هدائی نیا .)م الف 3835(
به  مربوط  رای شماره 139660330001006800   -13
پرونده کلاسه 1395114430001000908 آقای علی اکبر 
اراضی جمکرانی فرزند عباس در ششدانگ یکباب ساختمان 
به مساحت 49/50 مترمربع پلاک شماره 1/477 اصلی واقع 
در قم بخش 4 حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه 

عادی خریداری مع الواسطه از ابوالقاسم حسینی جمکرانی 
.)م الف 3843(

به  مربوط  رای شماره 139660330001006866   -14
پرونده کلاسه 1395114430001000910 آقای علی اکبر 
اراضی جمکرانی فرزند عباس در ششدانگ یکباب ساختمان 
به مساحت 110 مترمربع پلاک شماره 1/669 اصلی واقع در 
قم بخش 4 حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی 
خریداری مع الواسطه از غلامرضا حاج رضائی  .)م الف 3845(

به  مربوط  رای شماره 139660330001006777   -15
پرونده کلاسه 1395114430001000531 آقای عبداله 
ساجدی زاده فرزند غلام علی در ششدانگ یکباب ساختمان 
به مساحت 700 مترمربع پلاک شماره 300 فرعی از 1 اصلی 
واقع در قم بخش 4 حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه 
عادی خریداری از نقی حاتمی احدی از وراث رضا حاتمی  

.)م الف 3865(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس 
از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر 
گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص 
ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ 
انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد 
منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت 
یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه 
و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا 
به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور 
سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1396/05/22 
تاریخ انتشار دوم: 1396/06/06
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
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 پرسپولیس باید شبیه برانکو باشد!

به نظر میرسد سرخپوشان این فصل هم تنها برای قهرمانی در لیگ، گام به مسابقات 
گذاشته اند.

 پرسپولیس برخلاف دیگر تیم ها، ناهماهنگی همیشگی اول فصل را ندارد؛ دقیقا مثل 
فصل پیش. انگار لیگ هفدهم برای تیم برانکو آغاز نشده و این سه بازی، در ادامه لیگ 
شانزدهم بوده است. فصل پیش بیرانوند، حسینی، ماهینی و ربیع خواه تازه واردهای 
پرسپولیس بودند اما امسال فقط شجاع خلیل زاده به ترکیب اضافه شده که اتفاقا به بازی 

ترکیبی، روی زمین و شناور سرخ ها کمک شایانی می کند.
سرخپوشان راه پیروزی را خوب پیدا کرده اند؛ گلزنی در دقایق ابتدایی! در بازی با 
فولاد پس از چند یورش همه جانبه امیری گلزنی کرد و در ابتدای نیمه دوم هم شجاع 
خلیل زاده تیر خلاص را زد. در دیدار مقابل تراکتور در جو وحشتناک تبریز منشا از 
روی ضربه ایستگاهی گلزنی کرد و در نهایت با گل کامیابی نیا قرمزها سه امتیاز مهم 
را از تبریز به دست آوردند. پنج شنبه شب هم پس از عدم توفیق در نیمه اول، طارمی 
خیلی زود در دقیقه 46 پرسپولیس را پیش انداخت و کار تیم درخشان را خیلی زود 

یکسره کرد.
نکته مهم دیگر در تیم برانکو ایوانکوویچ، همدلی بین بازیکنان و دیگر اعضای تیم است. 
برخی درگیری و تنش ها در هر تیم وجود دارد و حاشیه های فراوان نیز در تیم های 
بزرگ طبیعی به نظر می رسد اما نحوه واکنش اعضای تیم به این موضوعات بسیار مهم 
است. فصل پیش در حالی که حواشی زیادی درخصوص رامین رضاییان وجود داشت، 
حسین ماهینی هم پستیِ او پس از گلزنی رضاییان را به آغوش گرفت تا رفاقت را در 
تیم نشان دهد. رضاییان هم چند بازی بعد به میدان آمد و پس از پاس گلی حساس، 
همراه با برانکو به شادی پرداخت. این فصل هم وضعیت همینطور پیش می رود و باید 
دید واکنش سرخپوشان در زمین مسابقه به حواشی در خصوص پاس ندادن به منشا 

چه خواهد بود.
پرسپولیسی ها در زمین بیش از دیگر تیم ها دوندگی دارند، درصد پاس صحیح 
بیشتری دارند، در موقعیت های گلزنی از دیگر تیم ها پیش هستند و در جدول هم 
_از هر نظر_ صدرنشین اند! رمز موفقیت سرخپوشان پایتخت در دوران برانکو جدا از 
همدلی، تمرین و تلاش مستمر است که آن ها را متمایز از بعضی تیم ها می کند. 
از مصاحبه پس از بازی بازیکنان مشخص است آن ها به پایان فصل و قهرمانی فکر 
نمیکنند، برای هرروز و برای هر بازی برنامه دارند، برنامه برای شکست حریف و شادی 

ایسلندی در کنار چمن همراه با هوادارانی که بیشتر از گذشته به تیمشان ایمان دارند.
البته در کنار تمام این ها »غرور« مهلک ترین سم برای پرسپولیس است. بعید نیست 
این فصل پارس جنوبی جم پدیده لیگ باشد و همچون اس خوزستان همه را شگفت 
زده کند. استقلال، سپاهان و ذوب آهن هم که همیشه تیم های مدعی هستند درست 
مثل فولاد و پیکان. تراکتور نیز در نیم فصل دوم به دنبال انتقام از تمام تیم هایی است 
که این روزها، یکی پس از دیگری باعث شکستشان می شوند. پس ، آهسته و پیوسته؛ 

مثل خود برانکو - ایوانکوویچ!

پور موسوی: عاشوری با پای شکسته بازی کرد
سید سیروس پور موسوی سرمربی فولاد خوزستان معتقد است که جوان های این 

تیم باید از فرصتی که در اختیار آن ها قرار داده شده نهایت استفاده را ببرند.
پور موسوی  در خصوص پیروزی تیمش در مشهد می گوید: خدا را شکر که اولین 
برد را در مشهد بدست آوردیم.فولاد دچار تغییرات نسبتا زیادی شده ولی در ابتدای 
فصل با بد شانسی بزرگی مواجه شدیم و چند بازیکن خودمان را به دلیل مصدومیت 
از دست دادیم. خوشحالم که توانستیم در هفته سوم اولین برد را بدست بیاوریم. پور 
موسوی در مورد وضعیت مصدومان فولاد هم حرف می زند: زلیکانی تلاش کرد و از او 
تشکر می کنیم که خودش را به بازی رساند هرچند که از شرایط صد در صد به دور 
بود ولی ما به او نیاز داشتیم. عاشوری هم با پای شکسته بازی می کند که این برای ما 
بسیار با ارزش است. ما مصدومانی مثل ایوب والی، رحیم زهیوی، حمید گلزاری، پیمان 
شیرزادی و سینا مریدی را داریم که امیدواریم حداقل تعدادی از آن ها را در بازی بعدی 

در اختیار داشته باشیم.

مظاهری از قافله کلین شیت عقب نیفتاد
رشید مظاهری دومین کلین شیت خود را برابر تیم مجید جلالی انجام داد، او شاگرد 
جلالی در فولاد خوزستان بود. ذوب آهن روز گذشته برابر پیکان تهران به تساوی 
0-0 دست یافت تا دومین کلین شیت مظاهری در این فصل انجام شود.  مظاهری 
که برای کلین شیت اول خود کار چندان سختی نداشت اما روز گذشته بارها با عکس 
العمل های خود مانع از فروپاشی دروازه ذوب آهن شد. این دروازه بان گچسارانی برابر 
مهاجمین پیکان چندین بار ایستادگی کرد و همچنین ضربات راه دور مهدی مومنی و 
بختیار رحمانی هم تیمی های سابق خود را به خوبی دفع کرد. مظاهری که دو فصل 
قبل توانسته بود کلین شیت های بسیاری در بازی های ملی، لیگ برتر و لیگ قهرمانان 
آسیا و جام حذفی رقم بزند تا در جدول کلین شیت ها به همراه وحید شیخ ویسی، 
علیرضا بیرانوند، سید مهدی رحمتی و ناصر سالاری با دو کلین شیت صدرنشین باشد.

اومانیا نمی تواند به ایران برگردد!
مدافع کاستاریکایی سابق پرسپولیس نمی تواند به گسترش فولاد تبریز بپیوندد.

تیم گسترش فولاد بعد از دو شکست متوالی در بازی سوم مقابل سپیدرود رشت به 
برتری رسید تا امیدهایش برای آینده زنده شود. از این رو آبی پوشان فوتبال تبریز برای 
تقویت خط دفاعی خود به دنبال جذب یک مدافع هستند. در این باره صحبت هایی 
درباره حضور مایکل اومانیا مدافع کاستاریکایی سابق پرسپولیس در گسترش فولاد 
مطرح شده اما او نمی تواند به تبریز برود. تیم گسترش فولاد هر 3 سهمیه خارجی 
خود را پر کرده است؛ آنها فرناندو دخسوس، کاخابرشویلی و ژارکوویچ را جذب کردند 
و فقط می توانند یک بازیکن آسیایی را به خدمت بگیرند. بر این اساس حضور مایکل 
اومانیا در گسترش فولاد منتفی است و گسترشی ها در نظر دارند تا یک مدافع آسیایی 

را جذب کنند.

بعد از اظهارات داورزنی درباره دو ملی پوش؛

فیفا از فدراسیون فوتبال ایران توضیح خواست
سخنگوی فدراسیون جهانی فوتبال )فیفا( تاکید کرد که از فدراسیون فوتبال ایران 
درباره اظهارات محمدرضاداورزنی نسبت به وضعیت احسان حاج صفی و مسعود 

شجاعی توضیح خواسته است.
 اظهارات محمدرضا داورزنی معاون  وزیر ورزش و جوانان درباره احسان حاج صفی و 
مسعود شجاعی دو ملی پوش ایرانی تیم پانیونیوس یونان بعد از بازی مقابل نماینده رژیم 
اشغالگر قدس در مرحله مقدماتی لیگ اروپا بازتاب گسترده ای داشته است. داورزنی در 
مصاحبه ای عنوان کرده بود حاج صفی و شجاعی دیگر جایی در تیم ملی ایران نخواهند 
داشت. در همین ارتباط خبرگزاری رویترز سراغ یکی از سخنگویان فدراسیون جهانی 

فوتبال رفته و موضع فیفا و احتمال تعلیق فدراسیون فوتبال ایران را جویا شده است.
سخنگوی فیفا در این ارتباط گفت: ما در حال حاضر در حال بررسی این موضوع 
هستیم و از فدراسیون ایران خواسته ایم تا اطلاعاتی در این ارتباط به ما بدهد. وی تاکید 

کرد: فعلا نمی توانیم نظر بیشتری در این ارتباط بدهیم.

اساسنامه اصلاحی کمیته المپیک در حالی با مُهر تائیدیه 
IOC برای هیات وزیران ارسال خواهد شد که قبلا هم این 

اساسنامه بدون این تائیدیه در اختیار دولت قرار گرفته بود.
اساسنامه اصلاحی کمیته ملی المپیک توسط کمیته بین 
المللی المپیک )IOC( مورد تائید قرار گرفته است. پیش 
نویس این اساسنامه 21 اسفندماه سال گذشته در آخرین 
نشست سالیانه اعضای هیات اجرایی نهایی شد و »همزمان در 
اختیار کمیته بین المللی المپیک و وزارت ورزش« قرار گرفت.

حالا بعد از گذشت پنج ماه کمیته بین المللی المپیک با 
پیش نویس ارسالی توسط کمیته المپیک ایران موافقت کرده 
است. این موضوع در نشست امروز هیات اجرایی مورد بحث 
قرار گرفت و مقرر شد تا ظرف دو روز آینده، پیش نویس مورد 
تائید IOC برای اعضای مجمع نیز ارسال شود؛ این در حالی 
است که طبق روال قانونی تصویب اساسنامه، پیش نویس ابتدا 
باید در مجمع مورد بررسی و تائید قرار می گرفت سپس برای 
IOC  ارسال می شد. مسئله ای که نادیده گرفتن آن موجب 
انتقاد برخی اعضای مجمع شده بود. گذشته از این، به نظر می 
رسد در ارسال پیش نویس اساسنامه کمیته ملی المپیک برای 

هیات وزیران روند عادی رعایت نشده باشد!
بنا به تصمیم امروز شنبه اعضای هیات اجرایی کمیته ملی 
المپیک، پیش نویس مورد تائید IOC برای طرح در هیات 
وزیران به وزارت ورزش و جوانان ارسال خواهد شد؛ این در 
حالی است که کمیته ملی المپیک پنج ماه پیش و همزمان 

با ارسال اساسنامه اصلاحی به کمیته بین المللی المپیک، 
یک نسخه از آن را در اختیار وزارت ورزش نیز قرار داده 
بود. این طور اعلام شده بود که این وزارتخانه نیز پس از 
بررسی پیش نویس دریافتی آن را - با لحاظ کردن تغییرات 
و نظرات پیشنهادی احتمالی - در اختیار هیات وزیران قرار 

داده بود!
با این اوصاف هیات وزیران دو پیش نویس اساسنامه از 
کمیته ملی المپیک و برای تائید، در اختیار خواهد داشت؛ 
1- پیش نویسی که خیلی وقت پیش، پس از نهایی شدن 
بدون  البته  و  ورزش  وزارت  ورود  و  اجرایی  هیات  توسط 
تائیدیه IOC دریافت کرد و 2- پیش نویسی بدون دخل و 

تصرف داخلی که فقط تائیدیه IOC را به همراه دارد!
آنچه مسلم است پیش نویس اساسنامه کمیته ملی المپیک 
پس از بررسی توسط اعضای مجمع و هیات وزیران و تائیدیه 
آنها، باید مجددا برای کمیته بین المللی المپیک )IOC( ارسال 
شود تا مورد تصویب نهایی قرار بگیرد و قابلیت اجرا پیدا کند.

توسط  بررسی  مرحله  در   IOC مصوب اساسنامه  اینکه 
اعضای مجمع با نظرات پیشنهادی همراه شود، دور از ذهن 
نیست. مهمتر اینکه اساسنامه اصلاحی باید مصوبه هیات 
وزیران را هم داشته باشد در حالیکه هیات وزیران حالا دو 
پیش نویس اساسنامه از کمیته دارد و مشخص نیست کدام 

یک را مصوب کند.
 IOC همه اینها در حالی است که اگر اساسنامه ارسالی به

در مرحله دوم، با آنچه در مرحله اول ارسال مورد تائید قرار 
گرفت، مغایرتی داشته باشد، تائید نهایی نخواهد شد و این 
یعنی آغازی پروسه ای جدید برای تصویب اساسنامه کمیته 
ملی المپیک؛ اساسنامه ای که طبق آنچه در قانون انتزاع به 
آن تاکید شده بود، باید حداکثر ظرف مدت زمان سه ماه مورد 
اصلاح قرار می گرفت اما حالا بعد از گذشت 10 ماه از ابلاغ 

این قانون، هنوز به سرانجامی نرسیده است. 
گذشته از اینها، انتخابات کمیته ملی المپیک پیش رو است. 
قطعا برگزاری انتخابات بدون اساسنامه مصوب امکان پذیر 
نیست اما با پروسه ای که در حال پیگیری است اصلا مشخص 
و  اساسنامه  این  انتخابات،  برگزاری  قانونی  تا زمان  نیست 

تصویب نهایی آن به سرانجام برسد. 

بازی عجیب وزارت و کمیته با یک اساسنامه

هیاتوزیرانهمگیجشد!

ژوزه مورینیو مدعی شده فرق منچستریونایتد او با دیگر 
تیم هایی که مربی شان بوده این است که در تیم های دیگر 

بازیکنان در همه پست ها گل می زدند.
ژوزه مورینیو، سرمربی تیم فوتبال منچستریونایتد، مدعی 
شده اگر تیمش بخواهد در همه رقابت های فصل پیش رو 
بجنگد باید مهاجمی بخرند که تعداد گل های زده تیمشان را 

بالا ببرد.
او در این باره گفت: در تیم های دیگر چیزی که من نسبت به 
منچستر اضافه تر داشتم بازیکنانی بودند که برایم گل می زدند. 
بازیکنان خط میانی تیم هم گل می زدند، وینگرها گل می  زدند، 
مدافعان میانی گل می  زدند و در گلزنی با ضربه سر و از روی 
ضربات کاشته هم خوب بودیم. همیشه گفتم تیم نیاز به 

بازیکنان گلزن دارد، باید بیشتر گل بزنیم،
ژوزه در ادامه گفت: فصل گذشته ما چنین شرایطی نداشتیم. 
بیشتر گل  های ما را مهاجمانمان زدند و وقتی مهاجمان گل 

نمی زدند تیم برای نتیجه گرفتن دچار مشکل می  شد.
مورینیو مایل است به رکورد جام کسب کردن در دومین 
سال حضورش در تیم  ها ادامه دهد: نه به این دلیل که همیشه 
این کار را کردم، بلکه فکر می کنم به طور طبیعی مربی در 
فصل دوم حضورش در تیم بازیکنان را بهتر می  شناسد، باشگاه 
را بهتر می  شناسد، لیگ را نمی  گویم چون مدت ها در این لیگ 

بوده ام. شرایطم نسبت به فصل گذشته برای آماده کردن تیمی 
قدرتمند بهتر است. نمی دانم که این قوی تر بودن باعث می  شود 

که نتایج بهترین هم بگیریم یا نه. 

پرداخت  است  معتقد  بارسلونا  اسبق  سرمربی 
ترانسفرفی های نجومی با خرید 80 میلیون پوندی رونالدو 

توسط رئال مادرید آغاز شد و حالا به نیمار رسیده است.

فوتبال  تیم  اسپانیایی  سرمربی  گواردیولا،  پپ 
منچسترسیتی، به ترانسفرهای اخیر با قیمت خیلی بالا 
اعتراض کرده است. او درباره این که تیم خودشان در این 
تابستان پول زیادی خرج کرده توضیح داده است: فصل 
بعد من در این تیم خواهم بود و می بینید که دیگر مثل 
این فصل پول خرج نمی  کنیم. از بازیکنان ما 6 بازیکن به 
پایان قراردادشان رسیده بودند و حداقل 6 یا 7 سال بود 
که منچسترسیتی دفاع آخر نخریده بود. وقتی دفاع آخر 

نداری باید بخری.
پپ در ادامه گفت: پرداخت ارقام نجومی ضربه زیادی به 
تیم ها خواهد زد. شروعش هم با رئال مادرید بود که برای 
رونالدو 80 میلیون پوند پرداخت و بعد از آن بیل را در ازای 
85 میلیون پوند خرید بعد از آن همه چیز گران تر شد. حالا 
هم نیمار. اما این روش نمی  تواند ادامه داشته باشد و قطعا 

تمام می شود.
چند  حداکثر  سیتی  در  رویه  این  است  معتقد  پپ 
آینده  یا 4 سال  نخواهد داشت: در 3  بیشتر دوام  سال 
منچسترسیتی بازیکن خواهد خرید، چون به بازیکنانی نیاز 
است. از طرفی بازیکنانی که این فصل داریم برای مدتی 
طولانی در تیممان خواهند ماند. شاید یکی از بازیکنان مهم 

تیم را تغییر دهیم.

مورینیو: 

بازیکنانِ گلزن بیشتری در یونایتد می خواهم
روند سیتی هم متوقف می شود؛

اعتراض گواردیولا به ترانسفرهای نجومی

 به بهانه آغاز درخشش مرد سال آسیا در پیراهن آبی؛

ژیمناست ازبک قلب ها را می رباید
هافبک ازبک استقلال با ثبت یک گل سه امتیازی درخشش خود با پیراهن 

استقلال را آغاز کرد.
مرد سال فوتبال آسیا در سال های 2008 و 2011 با نیم فصل تاخیر درخشش خود 
در ترکیب استقلال را آغاز کرده است. هافبک سرشناس و گران قیمتی که با داستانی 
عجیب به فوتبال ایران آمد، در نیم فصل به دلیل مشکلات آبی ها برای جذب بازیکن از 
این تیم دور ماند و به سپاهان رفت. با پایان فصل دردسرهای بازگشت این هافبک ازبک 
آغاز شد. چپاروف در صحبت هایی که البته مشخص نشد موضع او یا مدیر برنامه هایش 
بود، اعلام کرد که در ایران برای سپاهان بازی خواهد کرد و اگر استقلال اجازه جدایی 
به او ندهد، از فوتبال کناره گیری می کند. کادرفنی استقلال نیز نسبت به این موضوع 
موضع گیری صریحی داشتند تا این کش و قوس های بیش از سه هفته چپاروف را از 
تمرینات استقلال دور کند. هافبک ازبک آبی ها در نهایت در روزهایی که استقلال در 
ایروان حضور داشت به این تیم پیوست و بعد از چند جلسه تمرین در کشور ارمنستان 
برای آبی ها کمتر از یک هفته تا شروع لیگ به تهران بازگشت تا تمرینات پیش فصل 
را از دست بدهد. با این وجود اما حضور کمتر از 20 دقیقه ای او برابر نفت آبادان به 
هواداران استقلال نشان داد که چرا علیرضا منصوریان به هیچ قیمتی حاضر به از دست 
دادن این بازیکن نبوده است. هافبک کهنه کار ازبک برابر نفت آبادان با حضور خود 
به کل ریتم بازی آبی ها را تغییر داد و در دیدار برابر استقلال خوزستان در هفته دوم 
نیز یکی از بهترین های استقلال بود. دوندگی قابل قبول در مرکز زمین، نزدیک بودن 
همیشگی به بازیکن صاحب توپ، پاس های به موقع عرضی و طولی، ضربات ایستگاهی 
و البته شوت زنی ویژگی های چپاروف در ترکیب استقلال است. بازیکنی که باعث شد 
تا شجاعیان برای حضور در زمین مسابقه به سمت راست خط حمله منتقل شود و فعلا 
پست شماره 10 ترکیب استقلال، در اختیار بازیکن شماره 20 این تیم است. چپاروف 
که احتمالا آخرین سال فوتبالی خود را پشت سر می گذارد، با گذشت 3 بازی ابتدای 
فصل جایگاه مستحکمی در ترکیب استقلال دارد و می تواند با ادامه این روند تبدیل به 

یکی از بازیکنان کلیدی استقلال در مسیر موفقیت در لیگ هفدهم باشد.

شوتی که اشک درآورد

گریه تلخ گلر تراکتور در غربت آزادی 
اشک های دروازه بان جوان تراکتورسازی بعد از شکست مقابل استقلال یکی از تلخ 

ترین صحنه های این مسابقه بود.
بعد از جدایی اجباری محمدرضا اخباری از تراکتورسازی قبل از شروع لیگ هفدهم 
طبیعی بود که با توجه به محرومیت این تیم از جذب بازیکن جدید فرزین گروسیان 
کم تجربه پیراهن شماره یک تیم تبریزی را برتن کند.گروسیان با روحیه بالایی 
تمریناتش را برای حضور در لیگ هفدهم شروع کرد و انگیزه زیادی داشت تا بتواند 
جانشین خوبی برای اخباری باشد. او در تمرینات تراکتورسازی نیز بسیار خوب کار 
می کرد و امیدها را نزد هواداران نسبت به ظهور یک دروازه بان خوب دیگر در تراکتور 
بالا برده بود؛ اما گلی که او در بازی با استقلال خوزستان دریافت کرد و اشتباه فاحشی 
که داشت، خیلی مسائل را خراب کرد. او در بازی اول اشتباه بدی داشت و همان 
ابتدا روحیه اش تخریب شد.در بازی با پرسپولیس گروسیان باز هم روی گل اول 
حریف مقصر بود و در حالی که خیلی ها امید داشتند مقابل استقلال او بازی بهتری 
به نمایش بگذارد اما روی گل خورده تیمش می توان گفت اشتباه کرد. اگرچه سرور 
چپاروف ضربه ای دقیق و تماشایی به توپ زد اما گروسیان می توانست روی آن 
صحنه بهتر کار کند.این اتفاق باعث شد تا گروسیان شب ویژه ای را در ورزشگاه آزادی 
سپری کند. اشتباه روی گل خورده، روحیه دروازه بان جوان را پایین آورد و برای اینکه 
او شرایط خوب خود را پیدا کند، کمک باتجربه ها را نیاز داشت. کار به جایی کشید 
که در بین دو نیمه مهدی رحمتی دروازه بان باتجربه استقلال نزد گروسیان رفت و به 
او انگیزه داد. حتی مهدی کیانی نیز بازوبند کاپیتانی را در ابتدای نیمه دوم به دست 
او بست تا روحیه اش را بالا ببرد و به امید جبران تلاشش را به کار بگیرد. گروسیان 
در نیمه دوم با این مسائل شرایط خوبی داشت و یکی، دو توپ خوب را نیز گرفت اما 
در نهایت تیمش به گل نرسید تا یک شکست تلخ دیگر در کارنامه تراکتورسازی ثبت 
شود. سومین شکست تراکتورسازی هم روی اشتباه گروسیان رقم خورد تا این دروازه 
بان جوان در ورزشگاه آزادی مقابل چشمان ده ها هزار نفر بغضش بترکد و حاضران 
در ورزشگاه شاهد گریه های تلخش باشند. اشک های دروازه بان جوان تراکتورسازی 
به قدری تلخ بود که احساسات همه حاضران در صحنه را جریحه دار کرد؛ بازیکنان 
باتجربه تراکتورسازی مثل محمد ابراهیمی و مهدی شریفی نیز با دیدن این صحنه 
ها به سراغ گروسیان رفتند و او را با حال و هوایی نه چندان خوب به رختکن بردند.

شب تلخ تراکتوری ها با اشک های فرزین گروسیان تلخ تر شد؛ حالا آنها امیدوار به 
آینده هستند تا شاید بتوانند طعم اولین پیروزی در لیگ برتر را بچشند.

محمد همتی

رای اصلاحی
آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان 

و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  اول  جلسه  تاریخ 1396/5/07  احتراما   -1
ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی با حضور امضاء کنندگان زیر تشکیل 
شماره  رای  به  مربوط   1391114430002017932 کلاسه  پرونده  خصوص  در 
139660330002004211 در خصوص مستند مالکیت خریداری عادی از حسین و 
جواد شیرین زاده اشتباه می باشد و صحیح آن حسین و جواد شریف زاده می باشد 
مساحت اعلامی نیز 160/85 مترمربع صحیح می باشد که بدین وسیله اصلاح می گردد 
بدیهی است سایر مندرجات رای به قوت خود باقی است و رای اولیه و اصلاحی توامان 
قابلیت اجرا دارد. مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی 
و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت 
اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض 
به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به 
این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از 

مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار: 1396/05/22
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم
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10 عادت سالم صبحانه ای
مشکلی که بیشتر افراد دارند این است که یا صبحانه نمی خورند یا خیلی کم و 
مختصر می خورند. صبحانه، مهم ترین وعده ی غذایی روز است که سوختی لازم 
برای بدن و مغز به حساب می آید. یک صبحانه ی مغذی به افزایش متابولیسم، 
کاهش اشتها و حفظ وزن سالم کمک می کند. همچنین صبحانه از ریسک بسیاری 

از بیماری ها کم می کند. 
در این مطلب نکاتی برایتان داریم تا عادات درستی برای صبحانه تان ایجاد کنید. با 

رعایت این نکات، احساس سلامتی بیشتری خواهید کرد.
1. هرگز از خوردن صبحانه فرار نکنید

شروع روز با صبحانه، متابولیسم تان را افزایش می دهد. آن هایی که عادت به 
خوردن صبحانه ندارند، خود را در معرض بیماری ها قرار می دهند.

2. در عرض یک ساعت بعد از بیدار شدن، صبحانه بخورید
صبحانه کمک می کند تا سطح قند خونتان در طول روز ثابت بماند.

گرسنه  می کنید  احساس  و  ندارید  به خوردن صبحانه  عادت  اگر   .3
نیستید یا وقت ندارید، یک صبحانه ی فوری تهیه کنید

مثلًا ماست با میوه و مغزها و دانه ها می تواند یک صبحانه ی مغذی و فوری باشد. 
خیلی زود به خوردن صبحانه عادت خواهید کرد.

۴. اولین کاری که بعد از بیدار شدن انجام می دهید، نوشیدن آب باشد
آبی که می نوشید سرد نباشد، یک لیوان آب ِ هم دما با محیط و یا کمی گرم تر 
بنوشید. نوشیدن یک یا دو لیوان آب با معده ی خالی، شروع خوبی برای سیستم 
گوارش است. می توانید کمی آبلیموی تازه هم به آب اضافه کنید، تا نه تنها طعم 

خوشایندی پیدا کند بلکه سموم بدنتان را هم دفع کند.
5. روزتان را با غذای سالم شروع کنید

از خوردن غذاهای فرآوری شده اجتناب کنید. موادی که می توانند یک صبحانه ی 
سالم را تشکیل بدهند شامل غلات سبوس دار، پروتئین کم چرب، لبنیات کم چرب، 
میوه ها و سبزی ها می شود. مصرف چربی های اشباع، نمک و قند اضافی را به حداقل 
برسانید. تخم مرغ پخته شده و جوی دوسر هم انتخاب های عالی برای صبحانه 

هستند.
6. از شب قبل برای صبحانه تان تدارک ببینید

برخی از غذاهای صبحانه را می توانید شب قبل آماده کنید، مثلًا سالاد میوه های 
خرد شده یا غلاتِ  خوابانده شده در شیر.

۷. پروتئین را در صبحانه تان بگنجانید
پروتئین برای هضم شدن به زمان بیشتری نیاز دارد، یعنی احتمال اینکه قبل 
از ناهار نیاز به خوردن اسنک پیدا کنید بسیار کم خواهد شد. مصرف پروتئین و 
فیبر با هم برای صبحانه، مثلًا غلات بدون قند و سبوس دار ترکیب شده با ماست 
ساده ی کم چرب همراه با میوه های تازه، یک صبحانه ی بسیار خوب و مقوی است. 
پنیر کاتج، گوشت بدون چربی و تخم مرغ هم از منابع خوب پروتئین برای صبحانه 

هستند.
۸. برای صبحانه، غذای گرم بخورید

اگر قرار است غذای سرد برای صبحانه بخورید، حداقل یک لیوان شیر گرم یا 
یک فنجان چای گرم بنوشید. البته یادتان باشد این نوشیدنی گرم، فقط بخشی از 
صبحانه تان است و به عنوان صبحانه کافی نیست. غذای گرم به سیستم گوارشتان 

کمک می کند عملکرد مناسبی داشته باشد.
9. صبحانه های تکراری نخورید و تنوع بدهید

سعی کنید در خوردن صبحانه تنوع ایجاد کنید یا بخشی از صبحانه تان را 
متنوع کنید. اگر هر روز صبحانه ی یکنواخت بخورید ممکن است مشکلاتی برای 
سلامتی تان ایجاد شود. هیچ غذایی وجود ندارد که به تنهایی تمام مواد مغذی مورد 
نیازمان را داشته باشد، بنابراین ما به غذاهای گوناگون و متنوعی احتیاج داریم تا 

مواد لازم را به بدنمان برسانیم.
10. برای صبحانه خوردن وقت بگذارید و با شتاب نخورید

هرگز با عجله صبحانه نخورید، بنشینید و در آرامش صبحانه تان را میل کنید. این 
خیلی مهم است که صبحانه تان را نجویده قورت ندهید. روی جویدن هر لقمه تمرکز 

کنید، جویدن به گوارش بهتر غذا کمک می کند.

خیار گلخانه ای بهتر است یا خیار مزرعه ای؟
این روزها خیارهایی که در بازار میوه و تره بار به فروش می رسند دو نوع مزرعه ای و 
گلخانه ای هستند، اما چه نوع خیار و با چه ویژگی هایی برای مصرف روزانه مناسب تر 

است ؟
اصلی ترین مشکل خیارهای گلخانه ای، سم های قوی است که در گلخانه به 
بوته های خیار زده می شود. در نتیجه تا زمانی که خیارهای مزرعه ای در بازار موجود 

است، از خرید خیارهای گلخانه ای خودداری کنید.
از نشانه های بارز تشخیص خیار مزرعه از انواع گلخانه ای، بذرهایی است که در 
گوشت میوه پراکنده است. اگر خیار گلخانه را از وسط نصف کنید، جای بذر را 
می بینید، اما خود بذر وجود ندارد. در خیارهای مزرعه بذر قابل مشاهده و زیر دندان 

احساس می شود.
خیارهای گلخانه ای ظاهری زیبا، کشیده، قلمی و پوست سبز پررنگ صاف دارند و 
بافت آنها ترد و آبکی است، اما برخلاف آب و رنگ وسوسه انگیزشان طعم دلچسبی 

ندارند و خیلی سریع پلاسیده می شوند .
خیارهای مزرعه قطور و کوتاه قد و ظاهری کج و کوله دارند و اغلب به رنگ سبز 
روشن اند، اما گوشتی و خوش عطر و طعم هستند و ماندگاری آنها زیادتر از خیارهای 
گلخانه ای است .چون سموم مصرفی در خیارهای گلخانه ای می تواند وارد شیره 
گیاه و حتی گوشت آن شود، بهتر است از این نوع خیارها استفاده نکنید یا قبل از 
مصرف پوست بگیرید. با پوست کندن خیار، خطر ورود سم به بدن کاهش می یابد 
اما حذف نمی شود.خیارهای سالادی پرآب و حجیم هستند و مصرف نوع مزرعه ای 
آن در انواع سالادها و رنده شده آن در شربت سکنجبین بهترین رفع کننده تشنگی 
و تامین کننده آب بدن است.خیارهای شکسته، ترک دار، لهیده و خراشیده محیط 
مساعدی برای تکثیر و تجمع میکروب ها هستند. از خرید خیارهای آسیب دیده 
اجتناب کنید و بدانید که چروکیدگی و زرد شدن خیار از علائم ماندگی آن است 
.هنگام خرید خیار، انواعی را که رنگ سبز تیره و پوست درخشان و شفاف  دارند، 
انتخاب کنید.مسمومیت ناشی از مصرف خیارهای گلخانه ای سمپاشی شده معمولا 
بلافاصله پس از خوردن اتفاق نمی افتد. این سم  به مرور زمان در بدن تجمع یافته و 
وقتی به دوز معینی رسید، فرد را به علائمی چون تهوع، سرگیجه و افزایش ضربان 
قلب دچار خواهد کرد.خیارهای مزرعه در مقایسه با انواع گلخانه ای به دلیل تماس 
بیشتر با خاک، آلودگی زیادتری دارند، اما با شست وشوی مناسب، مشکلی برای 
مصرف کننده پیش نخواهد آمد.خیارهای گلخانه و مزرعه از نظر میزان کالری و 
ارزش تغذیه ای تفاوتی با یکدیگر ندارند.حداکثر زمان نگهداری خیار در یخچال یک 
هفته است، به شرطی که در قسمت پایینی یخچال و در شرایط خشک نگهداری 
شوند. نگهداری خیار در طبقات بالای یخچال منجر به کاهش ماندگاری میوه 

می شود.

خواص درمانی فلفل
مصرف »فلفل« برای جبران فشار خون پائین و کم خونی مناسب است و برای 

کسی که فشار خون بالا دارد، مضر است ...
دانه فلفل به نامهای گوناگونی خوانده می شود از جمله پلپل، بلبل، رج، ارنیفس، 
استی اود، استراود، باباری، حافظ الکافور، شیاف، خوذی، کوپر، شاب و قعیر.گیاه آن 
را سهنجه می گویند که گیاهی دولپه ای، بی گلبرگ از تیره  بیدها، با ریشه ساقه 
خیز و کوتاه که با آنها به درختان مجاور، بچسبد و اگر از درختان تکیه گاه خود 
کنده شود، از بین می رود.برگ فلفل، منفرد و بیضوی و نوک تیز است؛ روی شاخه 
آن، 20 تا 30 میوه کوچک و کروی آویزان می شوند، منشاء این گیاه، هندوستان 
و جنوب شرق آسیا است.فلفل، به دوگونه فلفل سیاه و فلفل سفید در بازار عرضه 
می شود؛ فلفل سیاه، میوه خشکی است که قبل از رسیدن، چیده می شود؛ میوه 
خشک آن ، به قدر یک »گردو« و خاکستری تیره یا قهوه ای است.فلفل سفید، میوه 
رسیده است که با خسیاندن آن در آب، قسمت آبدار و خارجی میوه را از آن جدا 
می کنند؛ در تقلب فلفل، آن را با دانه دارفلفل )دارپلپل( که از گیاهی مشابه فلفل و 
ارزان تر از آن است، مخلوط می کنند تا قیمت آن پائین بیاید.مصرف اندک فلفل برای 
همگان، مناسب است اما استفاده درمانی از آن باید با ملاحظه وضع مزاجی فرد باشد 
مخصوصا اسراف در آن، موجب ترشحات معده و امراض مقعدی می شود از همین 
جهت، کسانی که مزاج گرم و خشک دارند، باید در مصرف آن احتیاط کنند.مزاج 
فلفل، گرم و خشک است برای همین در درمان به ضد، می تواند کاربردهای متنوعی 
داشته باشد؛ اثر فلفل، تحریک مخاط و عطسه آوری است از این جهت برای عفونت 
ریه موثر است.فلفل ضد »مرض قند سرد« است؛ برای جبران فشار خون پائین و 
کم خونی مناسب است و برای کسی که فشار خون بالا دارد، مضر است؛ برای بانوانی 
که خشکی واژن دارند، مضر است و برای بانوانی که رطوبت اضافی دارند همچنین 
کسانی که رطوبت دستگاه تنفسی دارند، مفید است؛ برای تقویت قوای مردانه مفید 
است.گَرد فلفل، حشرات را دور می کند و پارچه آغشته به فلفل را بید نمی زند از این 
جهت مخصوصا اهالی مناطق شمالی کشور می توانند برای در امان ماندن پارچه و 

لباس از بید، به آن فلفل بپاشند.

علمی و سلامت 
یکشنبه -بیست ودوم مردادماه ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4349

5 ماده غذایی برای پیشگیری از سرطان 
آن چه می خوریم، نقشی کلیدی در سلامت کلی ما ایفا می کند، و مصرف بیش از 
اندازه برخی مواد غذایی، مانند آنهایی که سرشار از چربی یا قند هستند، می تواند در 
نهایت به ناخوشی و بیماری منجر شود. خوشبختانه، برخی مواد غذایی دیگر می توانند 
برای درمان برخی بیماری ها یا در برخی موارد، حتی پیشگیری از آنها استفاده شوند.

هنگامی که موضوع سرطان مطرح می شود، مطالعات نشان داده اند که 30 تا 40 درصد 
از انواع مختلف این بیماری با دنبال کردن یک سبک زندگی سالم و رژیم غذایی متعادل 
قابل پیشگیری هستند. مواد غذایی سرشار از ویتامین ها، آنتی اکسیدان ها و کاروتنوئیدها 
از بهترین گزینه ها برای کاهش خطر ابتلا به سرطان محسوب می شوند، که در ادامه با 

شش منبع عالی این مواد مغذی بیشتر آشنا می شویم. 
سیر 

سیر عطر و طعم غذا را بهبود می بخشد و از این رو، یکی از پر مصرف ترین مواد غذایی در 
جهان است، اما بوی ناخوشایندی که در نتیجه خوردن سیر حاصل می شود بسیاری را نیز از 
مصرف این ماده غذایی منصرف می کند. با این وجود، ترکیبات گوگردی موجود در سیر که 
موجب بوی بد دهان می شوند، می توانند به جلوگیری از تشکیل موادی در بدن که زمینه ساز 
سرطان هستند، تسریع ترمیم DNA، و نابودی سلول های سرطانی کمک کنند. همچنین، 
سیر در مبارزه با باکتری های مرتبط با ابتلا به سرطان معده موثر عمل می کند و همچنین 
نقش ان در کاهش خطر ابتلا به سرطان روده بزرگ ثابت شده است. برای بهره مندی از 
بیشترین فواید سلامت سیر توصیه می شود این ماده غذایی را به صورت خام مصرف کنید. 

بروکلی 
بروکلی از خانواده سبزیجات چلیپایی است. این محصول حاوی ترکیبی به نام سولفورافان 
است، که آنزیم های محافظ بدن را تقویت کرده و مواد شیمیایی زمینه ساز سرطان را 
از بدن خارج می سازد. مطالعه دانشگاه میشیگان نشان داده است که سوفلورافان سلول 
های بنیادی سرطانی - آنهایی که به رشد تومور کمک می کنند - را هدف قرار می دهد.  
بروکلی و دیگر سبزیجات چلیپایی مانند کلم، کیل، و گل کلم، بیشترین کارایی را در 
محافظت از بدن مقابل سرطان های دهان، مری، و معده نشان داده اند. توصیه می شود 
این محصولات به صورت خام یا بخارپز مصرف شوند، زیرا قرار دادن در مایکروویو موجب 

نابودی بیشترین فواید ضد سرطانی آنها می شود. 
گوجه فرنگی 

گوجه فرنگی رنگ قرمز خود را مدیون یک ماده شیمیایی گیاهی به نام لیکوپن است. 
لیکوپن یک آنتی اکسیدان است، که گوجه فرنگی غنی ترین منبع برای آن محسوب می 
شود. لیکوپن با کاهش خطر سرطان پروستات پیوند خورده است، و همچنین توانایی خود 
را در توقف رشد برخی سلول های سرطانی، مانند پستان، ریه و اندومتریال نشان داده 
است.  برای کسب بیشترین فواید سلامت لیکوپن باید گوجه فرنگی را به صورت پخته یا 
فرآوری شده - به عنوان مثال، رب یا سس گوجه فرنگی - مصرف کنید، زیرا فرآیند حرارت 
دادن میزان لیکوپن موجود در گوجه فرنگی که بدن قادر به جذب آن است را افزایش می 
دهد. از دیگر منابع خوب برای لیکوپن می توان به هندوانه، گریپ فروت صورتی، و فلفل 

دلمه ای قرمز اشاره کرد. 
هویج 

هویج یکی دیگر از منابع عالی برای آنتی اکسیدان های قوی، از جمله کاروتنوئیدهای آلفا 
کاروتن و بتا کاروتن است. بتا کاروتن به کند کردن آهنگ رشد سلول سرطانی کمک می 

کند و همچنین از سلول ها در برابر آسیب وارده از سموم محافظت می کند. 
مطالعات جدید نشان داده اند که آلفا کاروتن در پیشگیری و مبارزه با سرطان حتی 
موثرتر از بتا کاروتن عمل می کند. هویج پخته آنتی اکسیدان های بیشتری را نسبت به 
هویج خام در اختیار بدن انسان قرار می دهد و از این رو، بخارپز کردن هویج به صورت 

کامل و سپس برش دادن آن برای حفظ بیشترین مواد مغذی توصیه می شود. 
سبزیجات برگدار 

سبزیجات برگدار نه تنها سرشار از مواد مغذی مختلف مانند فیبر، آهن، و کلسیم 
هستند، بلکه از خواص ضد سرطانی نیز بهره می برند. اسفناج و دیگر سبزیجات برگدار 
مانند کیل و برگ چغندر سوئیسی، منابعی عالی برای آنتی اکسیدان لوتئین هستند که از 
آسیب رادیکال های آزاد با از بین بردن آنها در بدن محافظت می کند. لوتئین تاثیرگذاری 
خود در پیشگیری از سرطان های دهان، مری، معده را نشان داده است. ویتامین C و 
بتاکاروتن از دیگر مواد مغذی مهمی هستند که در سبزیجات برگدار یافت می شوند، 
اما آنتی اکسیدان ها تنها مزیت ارائه شده از سوی آنها نیستند. سبزیجات برگدار منابع 
خوبی برای گلوکوزینولات هستند، که طی آماده سازی غذا، جویدن و گوارش شکسته 
شده و ترکیباتی مانند ایندول ها و ایزوتیوسیانات را شکل می دهند، که مشخص شده 
است عوامل سرطان زا را غیر فعال کرده و شکل گیری تومور و متاستاز را مهار می کنند.

عوامل محیطی از جمله عوامل تاثیرگذار در بروز 
و  پزشکان  گفته  به  که  هستند  ها  سرطان  انواع 
متخصصان در کنار عوامل ژنتیکی و گاه به تنهایی 
می توانند سبب بروز سرطان های خطرناک و صعب 

العلاج شوند. 
کمبود  استرس،  هوا،  آلودگی  دخانیات،  مصرف 
ریزمغذی ها و عفونت ها ازجمله این عوامل به شمار 
می روند که براساس مطالعات صورت گرفته درباره 
علل بروز سرطان، در واقع تغییرات ژنتیکی حاصل 
از تاثیر عوامل محیطی زمینه ساز اصلی بروز سرطان 
ها هستند. این مطالعات همچنین نشان می دهد 
واکنش افراد نسبت به عوامل محیطی، میزان مقاومت 
سیستم ایمنی بدن و در نهایت تاثیرپذیری سیستم 
ژنتیکی به دفعات مواجهه با این عوامل نیز بستگی 
دارد. اصلاح 'سبک زندگی' از جمله مواردی است 
که در سال های اخیر در جوامع علمی و پزشکی به 
عنوان عاملی تاثیرگذار در پیشگیری از بروز سرطان 
ها و کاهش تاثیر برخی عوامل محیطی که با توجه 
به زندگی شهری گریزی از آنها نیست، مطرح شده و 

مورد تاکید قرار گرفته است. 
ازجمله رفتارهایی که در تغییر سبک زندگی بر 
از مصرف دخانیات و  تاکید شده است، پرهیز  آن 
مشروبات الکی است که گفته می شود نقش بسیار 
پررنگی در ایجاد سرطان ها به ویژه سرطان های 

سروگردن و سیستم تنفسی و گوارشی دارد. 
انجمن جراحان  رئیس  دکتر »مهدی خواجوی« 
گوش، حلق و بینی در این باره به خبرنگار علمی 
ایرنا گفت: مصرف دخانیات و مشروبات الکلی تاثیر 
زیادی در بروز سرطان ها دارد اما موردی که بیش از 
مصرف دخانیات در این زمینه دخیل است، استفاده 
توام از الکل و دخانیات است چراکه مطالعات نشان 
داده اند این مصرف توامان درصد پیدایش سرطان 

ها را بالا می برد. 
وی افزود: به عنوان نمونه، یک فرد سیگاری نسبت 
به فرد غیرسیگاری و یک فرد الکلی نسبت به فردی 
که الکل مصرف نمی کند، سه برابر بیشتر با خطر ابتلا 
به سرطان مواجه است؛ بنابراین زمانی که مصرف این 
دو مواد همزمان می شود، احتمال ابتلا به سرطان به 

بیش از 6 برابر می رسد. 
** آلودگی هوا و سرطان 

مدیر گروه گوش، حلق و بینی دانشگاه علوم پزشکی 
به  ابتلا  و  هوا  آلودگی  تاثیر  درباره  بهشتی  شهید 
سرطان نیز گفت: در شهرهای بزرگ صنعتی مانند 
تهران آلودگی هوا بیشتر در اثر هیدروکربن هایی 
ایجاد می شود که سوخت ناقص دارند و در هوا منتشر 
می شود؛ این آلودگی ها وارد سیستم تنفسی شده و 
با تاثیر بر عملکرد این سیستم به تدریج سبب بروز 

سرطان می شود. 
هیچ  تاکنون  که  است  درست  افزود:  خواجوی 
مطالعه ای به طور قطع ارتباط بین ابتلا به سرطان و 
آلودگی هوا را ثابت نکرده است اما وقتی که مطالعات 
ثابت کرده اند دود سیگار و مصرف دخانیات در ابتلا 
به سرطان موثرند، پس می توان گفت که آلودگی 
هوا به ویژه در شهرهای صنعتی و اماکنی که آلودگی 

شدید و دائم هوا وجود دارد نیز می تواند عامل بروز 
سرطان باشد.

وی ادامه داد: این آلودگی ها با غلظت های متفاوت 
اما به طور دائم در محیط زندگی شهری در حال 
تاثیر آن نمی تواند کمتر  بنابراین  استنشاق است 
از مصرف سیگار باشد؛ از این رو می توان گفت که 
آلودگی هوا یکی از عوامل بروز سرطان ها به خصوص 

سرطان های ناحیه سیستم تنفسی است.
** نقش استرس در بروز سرطان 

رئیس انجمن جراحان گوش، حلق و بینی مواجهه 
با استرس ها به ویژه استرس های روزانه و دائمی در 
زندگی شهرنشینی را نیز از دیگر عوامل تاثیرگذار در 
بروز سرطان ها برشمرد و گفت: سلول های نابه جا 
به طور مرتب در بدن تولید می شوند اما بلافاصله 
سیستم دفاعی بدن آنها را تشخیص می دهد، از بین 
می برد و نمی گذارد که این سلول ها افزایش یافته و 

به تومور تبدیل شوند. 
نابه جا و  ادامه داد: همین سلول های  خواجوی 
اضافی در اثر عوامل محیطی و ضعف سیستم ایمنی 
تغییر شکل یافته و یک خصلت اضافی می یابند و 

تکثیر آنها در نهایت منجر به ایجاد تومور می شود. 
وی گفت: نقش اصلی در مواجهه با این سلول های 
سرطانی را سیستم دفاعی بدن برعهده دارد؛ سیستم 
دفاعی بدن شدیدا وابسته به سیستم اعصاب و روان 
است و قوت و ضعف این سیستم با وضعیت سیستم 

اعصاب و روان ارتباط مستقیم دارد. 
خواجوی خاطرنشان کرد: یکی از عوامل تاثیرگذار 
در سیستم دفاعی بدن، استرس و عوامل اضطراب زا 
هستند که تاثیر بسیار زیادی در ابتلا و حتی درمان 
گاهی  گفت:  وی  دارد.  ها  بیماری  درمان  و طول 
درمان  سرطان،  نوع  یک  به  مبتلا  بیمار  دو  برای 
یکسان انجام می شود اما در یکی نتایج قابل قبول 
و عمر طولانی حاصل می شود و در دیگری بیماری 
آرامش  افراد  که  جوامعی  در  کند.  می  پیشرفت 
روانی ندارند، حتی شیوع عفونت های ساده مانند 
سرماخوردگی در آنان بیشتر است و افراد مدت ها 

درگیر بیماری هستند.

** کمبود ریزمغذی ها و ابتلا به سرطان 
مدیر گروه گوش، حلق و بینی دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی، کمبود ریزمغذی ها را در بروز انواع 
سرطان ها موثر دانست و گفت: سیستم دفاعی بدن 
نیاز به مواد مغذی و طبیعی دارد تا توانایی لازم را 
در تولید آنتی بادی ها و سرکوب عوامل بیماری زا 
داشته باشد. خواجوی افزود: سیستم ایمنی بدن نیاز 
به تامین روزانه انواع ویتامین ها، پروتئین ها و آنتی 
اکسیدان ها از طریق مصرف موادغذایی سالم مانند 
میوه ها و سبزی ها و به ویژه ریزمغذی هایی مانند 
انواع مغزها دارد؛ بر این اساس در صورت تامین نشدن 
این نیاز، سیستم ایمنی بدن تضعیف شده و احتمال 

رشد و تکثیر سلول های سرطانی بیشتر می شود. 
** تاثیر عفونت ها در بروز سرطان 

اینکه  بیان  با  بینی  و  فوق تخصص گوش، حلق 
عفونت ها نیز می توانند در بروز سرطان نقش آفرین 
باشند، افزود: عفونت ها امروزه درحال افزایش هستند 
و نبود کنترل و پیشگیری از این عفونت ها و همچنین 
نبود درمان های به موقع و کامل می تواند ازجمله 
عوامل بروز سرطان ها باشد. به گفته وی، یکی از انواع 
عفونت ها، عفونت ایجادشده در اثر ویروس پاپیلم 
پیدایش سرطان  در  زیادی  نقش  که  است  انسانی 
دارد. ویروس پاپیلوم انسانی )HPV( ویروسی مقاربتی 
است که از طریق تماس مستقیم بین پوست افراد 
انتقال می یابد. بیش از 100 نوع یا سوش مختلف از 
این ویروس وجود دارد. انواع خاص پاپیلوم می تواند 
ضایعات پیش سرطانی مانند زگیل ایجاد کرده و یا 
سبب بروز سرطان شوند.خواجوی درباره نقش عفونت 
های دهانی در بروز سرطان های ناحیه سروگردن و 
حفره دهان توضیح داد: هرگونه عفونت در حفره دهان 
می تواند ایجادکننده سرطان دهان باشد؛ تحریکات 
دائم حفره دهان، دندان هایی که فشار می آورند یا 
سبب زخم های دائمی روی مخاط پوشش داخلی 
دهان یا زبان می شوند مانند دندان خرابی که دائما 
گوشه زبان را تحریک کند، عفونت های دائمی در 
حفره دهان و دندان و ترشح پروتزهای دندانی ازجمله 

عوامل پیدایش تومور به شمار می روند. 

عواملمحیطیونقشآنهادربروزانواعسرطانها

 

دانشمندان با استفاده از دی ان ای
 رایانه را هک کردند

با تحقیقاتی که در دانشگاه آلاباما در حال انجام 
است، خوک هایی که از نظر ژنتیکی اصلاح شده اند 

شاید روزی بتوانند اهدا کننده اعضا به انسان باشند.
مهندسی  طریق  از  سالم  خوک های  تعدادی 
ژنتیک اصلاح شده اند که عاری از "رتروویروس ها" یا 
"ویروس های پسگرد" باشند تا ما را یک گام به پیوند 

اعضای حیوانات به انسان نزدیک کنند.
 )Retrovirus( "ویروس پسگرد" یا "رتروویروس"
با  را  خود  که  است   )RNA( آر.ان.ای  ویروس  یک 
استفاده از آنزیم وارونویس در سلول میزبان بازتولید 
آر.ان.ای  ژنوم  روی  از  را  تا دی.ان.ای خود  می کند 
بسازد. دی.ان.ای ساخته شده در ژنوم سلول میزبان 
یکپارچه می شود. از این به بعد ویروس بعنوان بخشی 

از دی.ان.ای میزبان نسخه برداری می شود.
ویروس  به  می توان  "رتروویروس ها"  مهم ترین  از 

اچ.آی.وی اشاره کرد که باعث بیماری ایدز می شود.
به  موفق  سالگی   37 سن  در  بالتیمور"  "دیوید 

دریافت جایزه نوبل پزشکی شد. او این جایزه را به طور 
مشترک با "مارتین تمین" و "رناتو دولبکو" به دلیل 
تحقیق بر روی "رتروویروس ها" و تاثیر آنها بر اجزای 
ژنتیکی سلول در جریان بیماری هایی همچون ایدز 
و لوسمی دریافت کرد. در میان گروه های گوناگون 
محسوب  ویروس ها"  "رترو  جزو   "HIV" ویروسی، 
می شود. به رترو ویروس "لنتی ویروس" نیز می گویند. 
لنتی در لاتین به معنی آرام و کند است که اشاره به 
نحوه رشد و تکثیر ویروس دارد، یعنی از زمان ابتلا 
به ویروس تا ظاهرشدن علایم، ماه ها و سالها طول 

می کشد.
می کند،  وحشتناک  را  ویروس ها"  "رترو  آنچه 
 reverse" خصیصه ای است که ویروس شناسان به آن
از  این خصیصه  انتقال  transcription " می گویند. 
از پای  ویروس به سلول های شخص مبتلا، وی را 

درمی آورد.
 )xenotransplantation("زمینه "زنوترنسپلنتیشن

که انتقال اندام از یک گونه به گونه دیگر است، از 
 "CRISPR" ابزار ویرایش ژن موسوم به زمانی که 
چند سال پیش کشف شد، توسعه چشمگیری داشته 
منظم  فاصله دار  پالیندروم  کوتاه  است."تناوب های 
 Clustered(کریسپر مخفف  طور  به  خوشه ای"(که 
 Regularly Interspaced Short Palindromic
Repeats(CRISPR( خوانده می شود، بخشی از دی .

ان .ای پروکاریوت هستند که حاوی تناوب های کوتاه 
توالی های بنیادین می باشند.

در  پذیر  تطابق  ایمنی  نوعی سیستم  "کریسپر" 
باکتری ها است که آنها را قادر به کشف دی .ان. ای 
ویروس و بعد نابودی شان می کند. بخشی از سیستم 
است،   )Cas9( "کَس9"  نام  به  پروتئینی  کریسپر، 
که قابلیت جستجو، برش زدن و سرانجام استحاله 
به روشی خاص دارد. فناوری  را  دی. ان. ای ویروس 
کریسپر به دانشمندان اجازه می دهد، تغییراتی در 

دی. ان. ای سلول ها ایجاد کنند.
حل  غیرقابل  می رسید  نظر  به  قبلا  که  موانعی 
باشند، اکنون خیلی دلهره آور نیست. آخرین پیشرفت 
برجسته در این زمینه از یک تیم از دانشمندان است 
که با موفقیت مولکول های اصلاح شده ژنتیکی را از 
25 "رتروویروس" که به طور کلی در خوک ها وجود 
دارند، ساخته اند. اما به نظر می رسد به انسان آسیب 

برساند.
چندین مشکل آشکار وجود دارد که دانشمندان 
قبل از این که بتوانند اندام های خوک را به انسان 
انتقال دهند، باید آنها را از بین ببرند. علیرغم این که 
اندام خوک که با توجه به اندازه و عملکرد مشابه با 
اندام انسان به عنوان کاندیدای اصلی پیوند به انسان 
تلقی می شوند، آنها به طور کلی موجب واکنش های 

مهلک ایمنی در بدن انسان می شوند.

برای یک  را  بامبو  از  تایلند، ورزشگاهی  یک شرکت طراحی معماری در 
مدرسه طراحی کرده است.

در حال حاضر بسیاری از طراحان و معماران سازه های عظیمی از بامبو می 
سازند و برخی از نمونه های جالب این سازه ها در مناطق استوایی قرار دارد.

با  از این نمونه ها متعلق  Chiangmai Life Architects است که  یکی 
استفاده از مواد ارزان و حافظ محیط زیست برای مدرسه ای در کوهستان های 

تایلند یک ورزشگاه طراحی کرده است.
هرچند بامبو هم به عنوان مصالح اولیه با مشکلاتی روبرو است اما مزایای 
مختلفی دارد. به عنوان مثال ماده قدرتمندی است که در برابر زلزله مقاوم 

است، انعطاف پذیری زیادی دارد و خیلی سریع رشد می کند.
البته این شرکت پیش از این  ویلا، دفتر کار و خانه و مدرسه هایی از بامبو در 
شهر چیانگ مای ساخته است اما طرح جدید متعلق به ورزشگاهی با ظرفیت 

300 نفر و همچنین یک سالن اجتماعات است.
این طرح شبیه گل لوتوس است و با ایجاد نوعی تهویه طبیعی از تجمیع گرما 

و رطوبت داخل سازه جلوگیری می کند.
می توان در این سالن فوتبال، بسکتبال، والیبال و بدمینتون بازی کرد.

این ورزشگاه از اوایل سال جاری افتتاح شده است.

شناسایی اجناس اصل و غیرتقلبی از بدل های قلابی 
از کشورهای  بسیاری  و بی کیفیت چالشی مهم در 
دنیاست و حالا هوش مصنوعی این مشکل را هم برطرف 
کرده است.گروهی از محققان سازوکار منحصر به فردی 
را ابداع کرده اند که در قالب آن الگوریتم هوش مصنوعی 
خاصی برای تمیز دادن کالاهای اصلی از تقلبی به کار 
گرفته می شود. این الگوریتم که توانایی خودآموزی و 
ارتقای توانمندی های خود را نیز دارد در سیستم ها 
و دستگاه های مختلف قابل به کارگیری است و از این 

طریق قاچاقچیان و فروشندگان محصولات تقلبی دیگر 
بگذارند.محققان  توانند سر مشتریان خود کلاه  نمی 
دانشگاه نیویورک می گویند از طریق الگوریتم یاد شده 
شناسایی ویژگی های منحصر به فرد و بسیار کوچک 
کالاهای اصل که برای انسان قابل تشخیص نیست، 
ممکن می شود و لذا دستگاه مجهز به این الگوریتم به 
سادگی تشخیص می دهد که کدام کالا اصل و کدام 
یک تقلبی است.امروزه تولید مدل های تقلبی کالاهای 
مشهور و پرطرفدار به چالشی جدی مبدل شده و بررسی 

ها نشان می دهد 7 درصد از تجارت جهان مربوط به 
کالاهای تقلبی است. در حال حاضر روش های مختلفی 
برای شناسایی کالاهای تقلبی وجود دارد، اما اکثر این 
روش ها مستلزم دستکاری کالاهای مشکوک و آسیب 
زدن به آنهاست.الگوریتم هوش مصنوعی مذکور دارای 
یک پایگاه داده متشکل از بیش از سه میلیون تصویر از 
مواد مختلف مانند پارچه، چرم، قرص، مواد الکترونیکی، 
اسباب بازی، کفش و غیره است و دقت آن 98 درصد 

اعلام شده است.

آیا اهدا عضو حیوان به انسان محقق می شود؟

تصاویر ورزشگاهی که از بامبو ساخته شده

هوش مصنوعی کالای اصل را از بدل تشخیص می دهد

تیمی از دانشمندان با موفقیت نشان داده اند می توان با استفاده از یک بدافزار 
تعبیه شده در یک دی ان ای  مصنوعی، یک رایانه را هک کرد.

محققان دانشگاه واشنگتن ثابت کرده اند می توان یک کد اجرایی بدخیم را در داخل 
رشته های دی ان ای  مصنوعی وارد کرد و زمانی که یک برنامه نرم افزاری، این دی ان ای  
را توالی می دهد، این کد به اشخاص یا هکر احتمالی، امکان کنترل رایانه و در نتیجه، 

کاهش امنیت داده های آن یا حتی تغییر دادن نتایج یک آزمایش را می دهد.
با این که این مطالعه هنوز در حد مفهومی است، نشان می دهد چگونه یک نمونه 
خون یا دی ان ای که به طور مصنوعی اصلاح شده اند، قادرند یک سیستم رایانه ای را 

مختل کنند.
در حال حاضر، هیچ مدرکی مبنی بر حمله هکرها به نرم افزارهای تحلیل دی ان ای 
وجود ندارد اما چون این فناوری به سرعت در حال همه گیر شدن است، باید رایانه ها 

را در مقابل خطرات احتمالی ایمن کرد.
دانشمندان نتایج تحقیقات جدید را در "سمپوزیم امنیت USENIX" در ونکوور 

ارائه خواهند داد.

حوله آنتی باکتریال نانو وارد بازار شد
محققان در یک شرکت دانش بنیان موفق به تولید حوله های آنتی باکتریال شدند. این 

محصول با فناوری نانو به تولید رسیده و هم اکنون وارد بازار شده است.
بررسی محصولات نانو و ارائه تاییدیه نانو مقیاس به آنها از جمله فعالیت های مهم ستاد 
توسعه فناوری نانو از 3 سال گذشته بوده است. در واقع بررسی مواد و محصولات تولید 
و عرضه شده در حوزه فناوری نانو، سبب شفافیت بازار محصولات نانو شده و به  ارتقای 

کیفی این محصولات و افزایش اعتماد مصرف کنندگان کمک می کند.
یکی از این محصولات که توسط یک شرکت دانش بنیان به تولید رسیده، حوله 

آنتی باکتریال است.
تمامی مردم برای حمام، فعالیت  های ورزشی یا عادی روزانه زندگی نیاز به خشک 
کردن بدن خود دارند. از طرف دیگر حوله های معمولی در طول فعالیت های معمول در 
مواجه با رطوبت، تجمع عرق بدن و بالطبع عوارض ناشی از رشد و تکثیر و فعالیت انواع 

میکروارگانیسم ها می شوند.
این موضوع علاوه بر ایجاد بوی بد در حوله باعث بروز انواع حساسیت های پوستی و 
بیماری های قارچی در پوست بخصوص در نقاط حساس خواهد شد. از این رو وجود 
خواص ضدباکتریایی در حوله می تواند تا حدودی از انتقال و گسترش بیماری و آلودگی ها 

جلوگیری به عمل آورد.
بر همین اساس، یک شرکت ایرانی با دریافت تاییدیه نانو مقیاس از ستاد ویژه توسعه 
فناوری نانو معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری موفق شد با تولید حوله های آنتی 

باکتریال، این معضل را برطرف سازد.
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مدیر تنظیم بازار محصولات کشاورزی قم: 

توزیع گوشت گرم وارداتی در قم
 محدودیتی ندارد 

مدیر تنظیم بازار محصولات و نهادهای سازمان جهاد کشاورزی استان قم از عرضه 
گوشت گرم با قیمت هرکیلوگرم 305 هزار ریال خبر داد و گفت: توزیع گوشت گرم 
وارداتی در استان که با هدف کمک به معیشت شهروندان و تنظیم بازار انجام می شود 

هیچ گونه محدودیتی ندارد. 
علی اصغر همت افزود: مردم در این طرح می توانند، گوشت مورد نیاز خود را حداقل 
30 درصد ارزان تر از قیمت گوشت داخلی به قیمت هر کیلوگرم 305 هزار ریال 
تهیه کنند.وی ادامه داد: مدتی است قیمت دام زنده به دلیل کاهش عرضه، افزایش 
یافته و به تبع آن قیمت هر کیلوگرم گوشت گرم گوسفندی نیز از مز 400 هزار ریال 

گذشته است.
وی اضافه کرد: یکی از راهکارهای وزارت جهاد کشاورزی برای سامان دادن به این 
وضعیت، واردات گوشت گرم به داخل کشور و توزیع آن در شهرهای مختلف است 
که در همین رابطه توزیع گوشت گرم در استان قم نیز از ابتدای مرداد ماه جاری آغاز 

شده است.
همت بیان کرد: متاسفانه اتحادیه قصابان استان تا کنون از اجرای این طرح استقبال 
نکردند؛ بنابراین توزیع گوشت گرم وارداتی در استان قم از طریق سازمان میادین 
شهرداری و همچنین فروشگاه هایی که برای عرضه این محصول در سطح شهر قم 

مشخص شده است، انجام می شود.
مدیر تنظیم بازار محصولات کشاورزی قم گفت: کیفیت گوشت گرم وارداتی توزیع 
شده در استان قم بر اساس نظرسنجی های به عمل آمده از شهروندان بسیار مناسب 
است و ارزان بودن قیمت آن نسبت به گوشت گرم داخلی به معنای بی کیفیت بودن 

این محصول نیست.
وی افزود: گوشت قرمز وارداتی به استان قم را گوشت بره نر با وزن لاشه 10 تا 
15 کیلوگرم تشکیل می دهد که محصول بسیار با کیفیتی است؛ این محصول پس 
از گذراندن مراحل ذبح اسلامی در کشور گرجستان به سرعت به ایران ارسال شده و 

سپس برای توزیع در استان قم وارد مراکز فروش می شود.
وی ادامه داد: تاریخ استفاده از این محصول به صورت گرم )منجمد نشده( 72 ساعت 
است؛ به این معنا که از زمان توزیع گوشت گرم وارداتی در فروشگاه های استان تا 
رسیدن به دست مصرف کنندگان 72 ساعت زمان استاندارد مصرف درنظر گرفته شده 
است.همت گفت: مصرف کنندگان می توانند هر گونه افزایش قیمت در این طرح را به 
اداره تنظیم بازار سازمان جهاد کشاورزی گزارش دهند تا برخورد قانونی صورت گیرد.
وی بیان کرد: سلامت گوشت گرم وارداتی به استان قم قبل از توزیع توسط کارشناسان 
اداره کل دامپزشکی استان، مورد بررسی قرار گرفته و مراحل توزیع این محصول در 

مراکز فروش تحت نظارت این دستگاه انجام می شود.
وی ادامه داد: هم اکنون به طور میانگین روزانه 100 لاشه گوسفندی وارداتی در 
استان قم توزیع می شود که این رقم با آگاهی شهروندان از کیفیت این گوشت ها و 
همراهی اتحادیه قصابان استان قابل افزایش به 200 لاشه گوسفندی و حتی بالاتر است 

و محدودیتی در نحوه عرضه این محصول وجود ندارد.
مدیر تنظیم بازار محصولات کشاورزی قم در ادامه به گران شدن قیمت گوشت مرغ 
در روزهای اخیر اشاره کرد و گفت: بر اساس راهکارهای تنظیم بازار، در چنین مواقعی 
توزیع ذخایر راهبردی محصول مورد نظر برای کاهش قیمت مورد توجه قرار می گیرد.
وی افزود: اما متاسفانه فروشگاه های زنجیره ای استان در توزیع گوشت مرغ منجمد 
همکاری مورد نظر را نداشتند که در نهایت با دستور ستاد تنظیم بازار استان مقرر شد 
تمامی فروشگاه های بزرگ و زنجیره ای استان مرغ منجمد را با قیمت هر کیلوگرم 

57 هزار ریال عرضه کنند.

رئیس سرپرستی منطقه 6 بانک شهر خبر داد

احداث خطوط مترو قم با مشارکت بانک شهر
رئیس سرپرستی منطقه 6 بانک شهر گفت: بعد از پایان خط یک مترو قم در حال 

انعقاد قرارداد برای تکمیل خط دو مترو قم هستیم. 
احمد کمری در جمع خبرنگاران اظهارداشت : بانک شهر به عنوان یکی از بانک های 
تقریبا جوان از حدود هشت سال قبل فعالیت  مالی و پولی خود را آغاز کرده است و قم 

هم اکنون هفت درصد سرمایه این بانک را در اختیار دارد.
وی با بیان اینکه 280 شعبه این بانک در سراسر کشور فعال هستند، اضافه کرد: با 
تغییراتی که در تیم مدیریتی شهر ایجاد شد پا به عرصه فعالیت شهری گذاشتیم و 
رونق بانک شهر موازی با این موضوع ایجاد شد و در این شرایط که تحریم ها اثر منفی 

زیادی در شبکه پولی گذاشته، توانسته ایم 60 درصد رشد جذب منابع داشته باشیم.
کمری با بیان اینکه بانک شهر 18 هزار میلیارد تومان در پروژه های عمرانی شهرها 
تزریق منابع مالی داشته، ابراز کرد: در قم نیز خط یک مترو از بلوار کشاورز تا مسجد 
مقدس جمکران به تعداد 23 ایستگاه با مشارکت این بانک انجام شد و خط دو مترو نیز 
با رهبری بانک شهر در حال انعقاد قرارداد است تا یکی از پروژه های عظیم که شهر قم 

را از چالش های ترافیکی رها می کند، در قم به سرانجام برسد.
وی با اشاره به 130 هزار میلیارد تومان گردش مالی این بانک در حوزه حمل و نقل 
شهری، افزود: بانک شهر با وجود کاهش درآمدهای شهری توانسته در بخش فعالان 
اقتصادی و عرصه ساخت و ساز ورود پیدا کند و حداقل های اشتغال و سازندگی را در 

پروژه های شهری به وجود بیاورد.
رئیس سرپرستی منطقه 6 بانک شهر در ادامه با بیان اینکه رویکردهای فناوری در 
عرصه بانک داری حرفه ای را نیز آغاز کرده ایم، تصریح کرد: این موضوع سبب شده تا 

بانک شهر که در رتبه 28 بانک ها بود اکنون جزو 10 بانک برتر کشور قرار بگیرد.
کمری خاطرنشان کرد: در همین زمینه بانک شهر وام های ارزان و کم بهره در اختیار 
فعالان حوزه نشر و توزیع کتاب با سود 12 درصد قرار می دهد، در مجموع هدف توسعه 
فرهنگ و افزایش آگاهی مردم با هدف کاهش جرائم، از بین بردن بزه هایی که به 

ساختار جامعه آسیب زده و از بین بردن فقر فرهنگی و بیکاری است.
وی عنوان کرد: مترو در دنیا یک شاخص بزرگ است و با ورود بانک شهر شاهد فعال 
شدن خط هفت مترو تهران بودیم، ضمن اینکه شهر آفتاب در تهران با منابع مالی 
سپرده گذاران ما انجام شد و مورد تحسین دنیا قرار گرفت و بزرگراه امام علی )ع( از 

تملیک تا تکمیل با تزریق منابع مالی بانک شهر انجام گرفت.
رئیس سرپرستی منطقه 6 بانک شهر در ادامه بیان کرد: خدمت خوب دیگری که 
برای نخستین بار توسط بانک شهر در کشور انجام شد، صنعت صراف الکترونیک است، 
صنعتی که ما از آن محروم بودیم و از طریق خدمات ارزنده آن شاهد افزایش صنعت 

گردشگری در کشور خواهیم بود.
وی یادآور شد: در بیش از 250 پروژه عمرانی به پیمانکارانی که مشکل مالی داشتند 
از طریق بانک شهر برای اتمام پروژه های آنها پول تزریق شد، موضوع دیگر این است 
که در قم با چالش اقامت مواجهیم و می توانیم با بهره گیری از توان این بانک و احداث 

هتل ها و دیگر تسهیلات، ظرفیت گردشگری خوبی در قم ایجاد کنیم.
کمری در پایان با بیان اینکه خدمات جدید و متنوعی نیز در پیش خوان های این 
بانک ارائه می شود، ابراز کرد: سرمایه ما در ابتدا 4 هزار میلیارد بود اما در سال جاری تا 
16 هزار میلیارد شاهد افزایش سرمایه ثبتی بانک شهر بودیم، ضمن اینکه به زودی به 

مرز 20 هزار میلیارد می رسیم.

طیبی نژاد تشریح کرد

دستاوردهای شرکت شهرك های صنعتی قم 
مدیرعامل شرکت شهرکهای صنعتی استان قم؛ دستاوردها و برنامه های حمایتی 

سازمان صنایع کوچك کشور از واحدهای تولیدی را تبیین و تشریح  کرد.
مهندس امیر طیبی نژاد که بمناسبت 21 مرداد روز ملی حمایت از صنایع کوچك 
در برنامه گفتگوی اظهارداشت: سازمان صنایع کوچك و شهرك های صنعتی ایران در 
راستای سیاست های اقتصاد مقاومتی دولت طی چندسال اخیر برنامه ها و اقدامات 
شایسته ایی را در راستای حمایت از صنعت انجام داده است.وی تشویق و تخفیفات به 
واحدهای صنعتی بدهکار، اختصاص تسهیلات بانکی و معرفی به بانك های عامل، پایش 
واحدهای تعطیل و راکد و بازدید های دوره ایی مدیران و کارشناسان این شرکت را 
بخشی از این برنامه ها برشمرد و افزود: در گذشته بانك ها تسهیلات خود را در اختیار 
واحدهای صنعتی قرار می دادند که فاقد بدهی و یا چك برگشتی باشند که با تلاش 
های دولت این محدودیت حذف شد.مدیرعامل شرك شهرك های صنعتی قم در ادامه 
با بیان اینکه استاندار و مجموعه بخش های استانداری در طول چند سال اخیر در 
کنار واحدهای صنعتی قرارگرفته اند گفت: افزایش چشم گیر سرمایه گذاری در سطح 
شهرك های صنعتی و تامین آب، برق، گاز و زیرساخت های شهرك های صنعتی قم که 
با عملکرد یك دهه قبل این شرکت برابری می کند بهترین نمونه های این موفقیت ها 
است.وی همچنین به تلاشهای این شرکت برای فعال نمودن واحدهای صنعتی راکد 
و افزایش بهره وری در واحدهای صنعتی اشاره کرد و گفت: ایجاد فرصتهای شغلی 
جدید با سرمایه گذاری امری زمان بر است و برای به ثمر نشستن آنها حداقل به یك تا 
2 سال زمان نیاز است ولی برای فعال نمودن واحدهای تعطیل و یا افزایش بهره وری 
و افزایش تولید می توان در کوتاه ترین زمان و صرف هزینه هایی پایین تر، فرصت 
شغلی ایجاد کرد.وی اقتصادمقاومتی، اقدام وعمل را مد نظر قرار داد و افزود: برای تحقق 
خواست رهبر انقلاب و برنامه های دولت بهترین راه در استان قم در پیش گرفته شده 
و امیدواریم با افزایش ظرفیت های تولید و اشتغال پایدار در استان، مردم قم نیز شاهد 
بهبود وضعیت معیشت خود و همچنین اشتغال جوانان خود باشند و مابرای رسیدن به 

این مهم دست نیاز خود را به سوی همه خیرخواهان جامعه دراز می کنیم.
طیبی نژاد همچنین به ثبت ملی سوهان قم در سال جاری اشاره کرد و گفت: ثبت 
ملی سوهان قم یکی از خواست ها و مطالبات اجتماعی مردم و تولیدکنندگان شیرینی 
سوغات قم بود که با حمایت این شرکت و همت عامل توسعه خوشه کسب و کار 

سوهان اجرایی شد.

اقبال واحدی مجری باسابقه تلویزیون:

افتخارمنروستاییبودنماست
تلویزیون نیاز به سوپراستاری با فرهنگ ایرانی دارد 

گفتگو از محدثه نعمتی

روزگاری همه ما از بزرگ و کوچک صبح ها که از خواب 
بیدار می شدیم اول سراغ شبکه یک تلویزیون می رفتیم و 
به صدای مجریان صدا و سیما در برنامه صبح بخیر ایران 
گوش می دادیم. صبح بخیر ایرانی که شعارش همواره توجه 
به همه نقاط ایران از پایتخت گرفته تا نقاط دور از دسترس، 
بوده است. صبح بخیر ایرانی که مجریان توانمند رسانه ملی 
را به خود دیده و بسیاری را هم تربیت کرده است. این برنامه 
یکی از برنامه های صبحگاهی قدیمی رسانه ملی است. برنامه 
ای که شاید بیش از هر برنامه تلویزیونی دیگری نام اقبال 
واحدی را به ذهنمان می آورد. به بهانه سال ها تجربه کار 
در رسانه ملی، با اقبال واحدی درباره تجربیات، خاطرات و 
سختی های کارش به گفت وگو نشسته ایم. مهمترین نکات 

این مصاحبه تفصیلی به شرح زیر است:
 مشروح این گفت وگو را در ادامه بخوانید؛

 چرا محمد علی واحدی به اقبال واحدی معروف 
شد؟

ما از بیوگرافی و اصالت خانوادگی شما بسیار خوانده ایم، اما 
یک سوال؛ نام و یا لقب »اقبال« از کجا آمد؟

اسم شناسنامه ای من سید محمد علی واحدی است، ولی 
همه من را به نام اقبال واحدی می شناسند. در سال 1334 
در دوره ای پدرم به همراه برادر و عمو هایم عبدالحسین 
نواب  شهید  همچنین  و  واحدی  محمد  شهید  واحدی، 
صفوی، شهید ذوالقدر و طهماسبی از گروه فدائیان  اسلام 
در زندان بودند. دی ماه همان سال شهید نواب صفوی و 
یارانشان  اعدام شدند. پدر و برادر من هم منتظر حکم اعدام 
بودند، پس از مدتی در 28 فروردین سال 1335 من به دنیا 
آمدم و به دنبال تولدم پدر و برادرم از اعدام تبرئه  و از زندان 
آزاد شدند. به دلیل این خوش قدمی برای خانواده ام به اقبال  

معروف شدم.
کشش  باعث  خانواده  حرفه  یا  و  علاقه  همیشه 
کودکان و نوجوانان به عرصه هنر می شود. حضور در 

عرصه اجرا و تلویزیون برای شما چگونه رقم خورد؟
ورود من به تلویزیون و علاقمندی ام به سینما از سن 
8 سالگی با پخش فیلم سفر کربلا کاروان شربت اوغلی در 
مسجد جامع نارمک شروع شد. پدرم در آن زمان امام جمعه 
مسجد نار مک بود. فردی از کاروان شربت اوغلی می خواست 
فیلم خود را پخش کند وچون آن زمان پخش فیلم را بد می 
دانستند، از پدرم که روشنفکر  و نویسنده بود، اجازه خواست 
در مسجد فیلم پخش شود. فیلم در مسجد بر روی یک 
ملحفه  سفید نصب شده به دیوار کتابخانه، برای عموم مردم 
به نمایش درآمد. در آن موقع همه به فیلم نگاه می کردند، 
اما من مجذوب آپارات  شده بودم. به نوعی این اتفاق یک 
معجزه برایم بود و از همان زمان علاقه من به سینما تشدید 
شد و بر همین اساس تفریح و حتی انتخاب دوستانم هم 

پیرامون سینما شکل گرفت. 
 فعالیت های انقلابی اقبال واحدی

با توجه به این همه علاقه و عشق، رشته تحصیلی 
شما هم در همین زمینه بود؟

در هنرستان رشته فنی برق خواندم و علاقه ام به سمت 
عکاسی، تدوین، صنعت سینما و تصویر کشیده شد. سال 
1356 زمانی که سرباز بودم و در چاپخانه پادگان فعالیت 
داشتم، به دلیل اینکه چاپخانه و لابراتوار  دست خودم بود، 

اعلامیه های امام خمینی )ره( را پنهانی چاپ می کردم.
 آغاز همکاری اقبال واحدی با صدا و سیما

از چه زمانی با صدا و سیما مرتبط شدید؟
برای  برای یک تدوین ساده  سال 67؛ آن زمان حتی 
رفتن به سازمان صدا و سیما باید آفیش  می شدیم. به همین 
دلیل با دوستان تصمیم گرفتیم، دستگاه تدوینی به مبلغ 
400 هزار تومان آن زمان خریداری کنیم.، بعد از آن دوره 
بود که ارتباط مان با بچه های صدا و سیما بیشتر شد و با 

تهیه کنندگان سازمان برای کار آشنا شدیم.
 از همان بدو ورودتان به سازمان بود که »صبح بخیر 

ایران« شکل گرفت؟
بعد از رسیدن به سازمان صدا و سیما تصمیم بر این شد 
که برای تلویزیون برنامه صبحگاهی طراحی کنیم. سیما 
در آن دوره فقط از ساعت 4 بعدازظهر  تا 12 شب آنتن 
پخش داشت و هیچ برنامه  صبحگاهی  نداشتیم. از طرفی 
در دیگر کشورها مثل آلمان و آمریکا  برنامه های صبحگاهی  
رواج پیدا کرده بود. ما هم سعی کردیم با نشان دادن طلوع 
خورشید و گسترش سحرخیزی برنامه »صبح بخیر ایران« 
را طبق نظر مدیران وقت صدا و سیما پایه  ریزی کنیم. از 
همین رو از سال 1373 به صورت رسمی کار خود را در 

استودیویی بالای تپه صبا شروع کردیم.
 

پس شما از همان سال 13۷3 استخدام صدا و سیما 
هستید؟

نه، من تا سال 90 استخدام رسمی سازمان نبودم  و اگر 
می بینید که هنوز بازنشسته نشده ام، چون فقط 4 سال است 
که سابقه  کار دارم و پیش از این به صورت قراردادی  کار 

می کردم.
 حضور محمد علی کلی در برنامه صبح بخیر ایران

 شما ساختارهای متفاوتی از اجرا را تجربه کردید. تا 
به حال به اجرای مناظره های انتخاباتی و یا گفتگوهای 

سیاسی فکر کرده اید؟
چون در آن سال ها تنها برنامه صبحگاهی کشور برنامه 
»صبح بخیر ایران« بود و آنتن زنده در اختیار داشتیم، تمام 
وز را و سیاستمداران  به تریبونی  مانند صبح بخیر ایران نیاز 
داشتند. بر همین اساس روابط  عمومی وزارتخانه ها برای 
گفت وگوی وزرای خود از قبل وقت می گرفتند و یا ما در 
مناسبت ها و با موضوعات مختلف گزارش سیاسی  پخش 
می کردیم. البته »صبح بخیر ایران« مهمانان  ویژه ای مانند 

ر وژه واردین و محمدعلی کلی  هم داشت. 
شما  برای  کدام  ایران«  بخیر  »صبح  اجراهای  از 

ماندگارتر شده است؟
ایران«  بخیر  »صبح  خاص  و  ماندگار  کارهای  از  یکی 
گزارش های همسفر است که آن را با سفر به مناطق مختلف 
ایران و ضبط گزارش ها به صورت تولیدی آغاز کردیم. تا 
اینکه برای پخش گزارش کسوف )خورشید  گرفتگی( در 
بیرجند، صدا و سیما به ما ماهواره داد تا اولین پخش زنده 
گزارش »همسفر« را به مدت 3 تا 4 ساعت داشته باشیم. 
پس از آن طبق نظر مدیران سازمان برنامه »همسفر«  به 

صورت زنده از شهرهای مختلف ایران ادامه پیدا کرد.
 با توجه به توصیفات شما، پس برنامه »مستقیم آبادی« 

ادامه برنامه »همسفر« است.
بله، چون من بعد از آن همیشه در روستاها  بودم و خودم 

افتخار می کنم که روستایی هستم. »مستقیم آبادی« وسیله  
ارتباطی من با روستاییان  است.

  ازدواج، همسر و فرزندان اقبال واحدی
این همه سال در سفر بودن برای خانواده سخت 

نیست؟
برای خانواده ام خیلی سخت است؛ ولی همسرم همیشه 
می گوید ما به نفع مردم عقب نشینی کردیم. خوشبختانه 
همسرم از همان ابتدا همراهم بوده و کاملًا مدیریت خانه 
را بر عهده دارد. حتی در آن زمانی که من اجرا داشتم، نوار 
خالی ویدئویی  می گرفت و برنامه های من را ضبط می کرد و 
الان  من خیلی از برنامه هایم را به روی ویدئو  ) VHS( دارم.

 چه سالی ازدواج کردید و چند فرزند دارید؟
من در 14  مهر سال 1361 ازدواج کردم و ماحصل  آن 

دو فرزند به نام های سید امیر حسین و حنانه  سادات است.
 فرزندانتان هم  راه شما را ادامه دادند؟

ما در خانه خود 4 هنرمند داریم و هر 4 نفر مان هنرستانی  
هستیم. من خودم هنر ستان فنی برق خوانده ام. همسرم، 
پسر و دخترم هنرستان هنر تحصیل کرده اند. دخترم در 
حال حاضر فوق  لیسانس انیمیشن  دارد و پسر م در رشته 

گرافیك و تدوین مشغول به کار شده است.
 خاطره اقبال واحدی از اجرای برنامه در مشهد مقدس
با توجه به اینکه شما شهرهای بسیاری را دیده اید، 

زیباترین  شهر ایران کدام است؟
من نمی توانم قضاوت کنم؛ چون هر جا که رفته ایم به ما 
خوش گذشته است. ولی گزارش های منحصر به فردی  را از 
مدرسه  فیضیه  و مشهد مقدس برای اولین بار به صورت زنده 

به روی آنتن بردیم.
 خاطره ای از اولین اجرا در مشهد دارید؟

ولادت امام رضا )ع( سال 74 و 75 بود که برای اولین 
بار اجرای پخش زنده را از حرم امام رضا )ع( به روی آنتن 
رفتم. در آن زمان کسی ماهواره نداشت و کشورهای  اطراف 
ما مانند افغانستان، پاکستان و غیره تصویر را از طریق آنتن 
به صورت برفکی  می گرفتند. در آن برنامه با توجه به شماره 
تماس هایی که داده بودیم،  بازخورد خوبی از کشورهای دیگر 
و مردم خودمان گرفتیم و تا ساعت 2 بامداد به صورت رفت 

و برگشتی  اجرا می رفتیم.
 اقبال واحدی و برنامه مستقیم آبادی

سفرهای استانی شما تا چه اندازه توانسته در این 
سال ها به دیده شدن استان ها و شهرها کمک کند؟

در بسیاری از سفرها فرماندار ان هر شهر به ما می گفتند 
یک ماه قبل و دو ماه بعد از حضور شما در شهر ما آمار طلاق ، 
نزاع و غیره پایین می آید؛ چراکه یکسری از شهرستان ها نام 
آشنا بودند و دیده نمی شدند و برنامه »همسفر« تأثیر بالایی 

در معرفی این شهرها داشت. از طرفی وقتی شما دوربین 
پخش زنده صدا و سیما را بدون  ممانعتی  وسط میدان بزرگ 
یک شهر بگذارید و 15 سال اجرا کنید، این به نوعی امنیت 

می آورد.
جهاد ی  شعار  به  چطور  آبادی«  »مستقیم  در   

پرداختید؟
بازخور دهای  آبادی«  »مستقیم  برنامه  پخش  از  پس 
مثبتی درباره گرفتیم. آن گونه که بیان شد، آمار درخواست 
رشته های کشاورزی در دانشگاه ها بالا رفت و چون شعار 
ما »می توانید به روستاها  بروید  و پولدار  شوید« بود، ما کار 

علمی کشاورزی و ... را نشان دادیم.
 دیدار اقبال واحدی با مقام معظم رهبری

 تصاویری از شما دیدیم که دیداری با مقام معظم 
رهبری داشتید. درباره این دیدار صمیمانه برای ما 

بفرمایید.
خوشبختانه افتخار این را داشتم که به همراه دوستانم در 
زمان بیماری ایشان به عیادت آقا برویم. آن عزیز بزرگوار 
هم به دلیل روابط خانوادگی و تلویزیون من را می شناختند. 
من قبل از اینکه یک مجری تلویزیون باشم، خودم را یک 
بسیجی می دانم و دوست دارم این روحیه همیشه در من 
وجود داشته باشد. خودم را یک سرباز می دانم و به خاطر این 
سرباز بودن در اکثر مواقع »چرا« نمی گویم؛ زیرا یک سرباز 

باید پا در رکاب  باشد و به کشورش  خدمت کند.
  توقع شما از نیروهای جوانی که پای در عرصه اجرا 

گذاشتند، چیست؟
سیستم  از  من  توقع  نیست،  مجریان  از  من  توقع 
مانند  تلویزیون  در  تهیه کنندگی  است.  تهیه کنندگی  
دارای  باید  تهیه کننده  یک  سینماست.  در  کارگردانی 
سواد و اطلاعات عمومی بالایی باشد. اگر یک تهیه کننده 
باشیم، آن فرد می داند که کدام مجری  حرفه ای داشته 
برای چه برنامه ای مناسب است. هم اکنون مدیر تولید ها 
تهیه کننده شده اند. تمام هم نسل های من برای ورود به اجرا 
و تهیه کنندگی دوره گذرانده اند. امروزه اگر تعریف درستی از 
تهیه کنندگی بیان شود، مسائل بسیاری اعم از محتوا، اجرا 
و ... در تلویزیون حل خواهد شد؛ چون تهیه کننده جایگاهی 
دارد که می تواند تصمیم گیری کند و در اتاق فرمان و برنامه 
حرف اول و آخر را بزند. یک تهیه کننده نباید وامدار  حامیان 

مالی باشد و باید خود را از صدا و سیما بداند.
 سازمان صدا و سیما خانه دوم شماست؟

در واقع صدا و سیما خانه اول من است ؛ من حتی از خانه 
هم جلوتر  رفته ام. همیشه می گویم آنتنی  که این اعتبار و 
زندگی را به من داده، قبله دوم من است و برایم ارزش 
به  امروز  اگر  به جوان تر ها می گویم  زیادی دارد. همیشه 
جایگاهی رسیدید  و می توانید خود را به مردم نشان دهید، 
وامدار آنتن رسانه و جایگاهتان  هستید. آدم باید قدردان  

جایگاهی  باشد که کمکش  کرده است.
 دغدغه این روزهای اقبال واحدی و توصیه به جوانان

دغدغه  شما بعد از این سال ها  چیست؟
بیشترین دغدغه  این روز هایم کاری است. ای کاش تا 
زمانی که انرژی و توان دارم، از تجربه هایم استفاده کنند. 
تلویزیون زحمت کشیده و من را از پایه مانند یک ساختمان 
بنا کرده است. من تازه الان  قابل استفاده هستم؛ اگر به 
حال خود رها شوم فرسوده خواهم شد. همان طور که به 
ما  می شود،  رسیدگی  بیت المال  عنوان  به  ساختمان ها 
مجریان و برنامه سازان هم بیت المال صدا و سیما هستیم.

 کلام آخر آقای اقبال واحدی؟
دوست دارم بچه های تلویزیون ارج و قرب  داشته باشند. 
این لوگو و یا نامی که به همراه دارند، جایگاه داشته باشد. 
البته هر فرد و جایگاهی، زمانی اعتبار دارد که متولی آن 
خانه ارزشی برایش قائل باشد. خود ما نیز باید هوای این 
میکروفون  و دوربینی که در اختیار داریم  را داشته باشیم. 
تلویزیون نیاز به سوپراستار  دارد، نه سوپراستار  به معنی 
فرهنگ غربی؛ بلکه ما می توانیم سوپراستارهایمان  را مال 

خود کنیم و زبان تلویزیون و رسانه جهانی را بلد باشیم.

اعظم حمیدپور

تیراندازی اخیر در یک پادگان نظامی در تهران که منجر به کشته و زخمی شدن تعدادی 
از سربازان شد، بار دیگر بحث ضرورت بازبینی در قانون نظام وظیفه عمومی را در معرض 
بحث و نظر افکار عمومی قرار داده است، در عین حال که کارشناسان هم الزامات اصلاح و 
به روز شدن این قانون به منظور افزایش کارآمدی و بهره وری نیروی دفاعی کشور را مطرح 

می کنند. 
15 مرداد ماه گذشته یک سرباز وظیفه دوره آموزشی نیروی هوایی ارتش در خط 
آتش میدان تیر مرکز آموزشی »کهریزک« به سمت هم خدمتی ها و عوامل یگان شلیک 
کرد. در پی این تیراندازی 3 سرباز کشته و 7 سرباز به همراه مسوول آموزش سربازان 
مجروح و 2 تن دچار شوک شدند. ساعتی پس از آن اعلام شد که سربازی دیگر 
در یکی از کلانتری های شیراز به ضرب گلوله خودکشی کرده است. حدود یک ماه 
پیش نیز شلیک گلوله از سوی یک سرباز وظیفه به هم خدمتی های خود در پادگان 
آمادگاه »آبیک« قزوین سه کشته و 6 مجروح به جا گذاشته بود.انتشار خبرهایی از 
این دست در یک ماه اخیر، نگرانی هایی را در میان افکار عمومی ایجاد کرده است. 
برخی رخدادهای اینچنینی را به »اجباری بودن« سربازی ارتباط می دهند و به همین 
واسطه مباحثی را در مورد لزوم اختیاری شدن سربازی مطرح می کنند. برخی دیگر 
اما چنین حوادثی را بازتاب التهاب های درونی جامعه می دانند که بخشی از آن در 
پادگان های نظامی )مانند دیگر بخش های جامعه( بروز می یابد. کارشناسان نظامی 
هم اگرچه ارتباط دادن رخدادهای اینچنینی به صرفا یک متغیر »اجباری بودن« را 
درست و دقیق نمی دانند، اما به دلایل مختلف بر ضرورت بازنگری در ارتش باور دارند و 
افزایش کارآمدی و بهره وری نیروهای مسلح را در گروی بازبینی ساختار ارتش و قانون 
نظام وظیفه ای می دانند که قدمتی یکصدساله دارد.گروه پژوهش و تحلیل خبری 
ایرنا ، برای بررسی این مساله با سرهنگ »امیر فرودگاهی« کارشناس نظامی و سرتیپ 
بازنشسته »محمدباقر دانش آشتیانی« عضو هیات علمی دانشگاه دفاع ملی و مدرس 

دانشگاه ارتش گفت و گو کرد.

**خدمت وظیفه عمومی یا تشکیل ارتش حرفه ای؟ 
سرهنگ »فرودگاهی« در گفت و گو با پژوهشگر ایرنا با اشاره به اهمیت تامین امنیت برای 
توسعه و رفاه کشور گفت: دراین باره دو راه بیشتر پیش روی ما وجود ندارد، یا باید خدمت 

وظیفه عمومی داشته باشیم و در غیر این صورت نیازمند ارتشی حرفه ای هستیم .
این کارشناس با اشاره به اینکه در گذشته مرحله گذار از دوره نوجوانی و وابستگی های 
خانوادگی به اجتماعی شدن و ورود به جامعه از طریق خدمت سربازی مهیا می شد، گفت: 
وجود این باور در گذشته که »تا پسری سربازی نرود، مرد نمی شود« نشان از این واقعیت 
داشت که پسران دوره انتقال از نوجوانی به جوانی و جدا شدن از خانواده و همزمان آماده 
شدن برای ورود به اجتماع را در سربازی طی می کردند. انجام خدمت سربازی در دوره ای 
که ارتباطات به شدت محدود بود و بسیاری از افراد تا این سن با اقوام و افراد مختلف ارتباط 
چندانی نداشتند، از دید افراد جامعه موجه بود، اما در دوره کنونی که ارتباطات گسترش یافته 
از نظر بسیاری سربازی توجیه ندارد. این در حالی است که فلسفه وجودی و هدف اصلی 

خدمت سربازی »تامین امنیت ملی« است.
فرودگاهی افزود: از دید کلان و راهبردی در شرایطی که کشور ما هنوز از امکانات لازم برای 
تشکیل ارتش حرفه ای برخوردار نیست، 2 سال انجام خدمت سربازی، هزینه و مالیاتی است 

که جامعه باید برای تامین امنیت خود پرداخت کند. 
» تشکیل ارتش حرفه ای به این معنا که سربازی شغل محسوب شود و افراد برای خدمت 
خود مانند دیگر مشاغل حقوق دریافت کنند، مزایای بسیاری برای کشور به همراه دارد. امروزه 
به کارگیری تجهیزات نظامی جدید، پیشرفته و البته گران قیمت به اپراتورهایی نیاز دارد که 
اولا به صورت حرفه ای و تخصصی آموزش دیده باشند و بتوانند هزینه های ناشی از آموزش 
خود را با سال ها خدمت در آن حوزه به بهره وری تبدیل کنند. برای سربازی فرصت لازم 
برای این آموزش ها وجود ندارد. بر همین اساس حرفه ای نشدن ارتش به طور غیرمستقیم، 
به تجهیزات نظامی گران قیمت آسیب های بسیاری وارد می کند، چرا که تجهیزات پیشرفته 

در اختیار سربازانی قرار می گیرد که برای استفاده از آن به اندازه کافی آموزش ندیده اند.«
وی افزود: از سوی دیگر تشکیل ارتش حرفه ای، نیازمند بودجه دفاعی و اعتبارات عظیمی 
است که در حال حاضر امکان تخصیص آن در کشور ما وجود ندارد. با اینکه بیش از 90 درصد 
از نیروی نظامی ما را نیروهای وظیفه تشکیل می دهند، کمبود منابع برای تامین و پشتیبانی 
از کادر فعلی، نظامیان را با چالش هایی مواجه کرده است. تصور کنید برای تامین کادر ارتش 

حرفه ای با چه مشکلاتی در حوزه تامین منابع مواجه خواهیم بود.
فرودگاهی تصریح کرد : اکارشناسان باید با مطالعه جدی و ارایه گزارشی جامع در خصوص 
مقایسه هزینه - فایده تشکیل ارتش حرفه ای با هزینه - فایده خدمت سربازی عمومی، 
تصمیم گیران این حوزه را با یافته های دقیق آماری یاری کنند. شاید تشکیل ارتش حرفه 
ای با درنظر گرفتن بهره وری آن، به مراتب هزینه ای کمتر از خدمت نظام وظیفه عمومی 

برای کشور به همراه داشته باشد.
وی در خصوص علل حوادثی از نوع آنچه در کهریزک اتفاق افتاد ، هم گفت: رخدادهایی 
از این دست، بازتاب التهاب درونی جامعه است که به ارتش منتقل می شود. وجود سلاح و 
مهمات در ارتش، اثر التهاب های اینچنینی را افزایش می دهد. تعداد محدود تلفات در تمرین 
و مانورهای نظامی با تجهیزات و مهمات واقعی، طبیعی است؛ این مساله در همه دنیا وجود 
دارد. براساس آیین نامه های ارتش، همواره درصدی از تلفات »اجتناب ناپذیر« است، چنانکه 

در رشته های مختلف ورزشی هم درصدی از تلفات غیر قابل اجتناب است. 
این کارشناس نظامی افزود: نمی توان این رخدادها را به اجباری بودن خدمت سربازی 
ارتباط داد. درست است که ارتش حرفه ای از نظر کارآمدی و بهره وری با نظام وظیفه عمومی 

قابل قیاس نیست، اما نمی توان گفت در ارتش حرفه ای اتفاقاتی از این دست نمی دهد. 
**استعدادهای نظام برای ایجاد ارتش حرفه ای 

»محمد باقر دانش آشتیانی« عضو هیات ملی دانشگاه دفاع ملی هم در گفت و گو با گروه 
پژوهش و تحلیل خبری ایرنا ، بازبینی و ایجاد اصلاح در هر امری متناسب با تغییرات محیط 

داخل و خارج از کشور را ضروری دانست، اما تاکید کرد که منطقی نیست بازنگری در خدمت 
سربازی فقط به خاطر و بر مبنای »یک اتفاق« صورت پذیرد. بازنگری باید بر مبنای علمی، 
متناسب با تغییرات محیطی و به صورت فرایندی صورت گیرد.دانش آشتیانی متغیرهای 
بسیاری را در حادثه اخیر کهریزک دخیل دانست و انگاره هایی مبنی بر ارتباط دادن این 
مساله فقط با یک متغیر »اجباری بودن سربازی« را ناشی از نگاه تقلیل گرایانه دانست. این 
گونه رخدادها احتمالا از چندین متغیر اثر می پذیرند که اجباری بودن سربازی تنها یکی از 
آنها است. استاد دانشگاه دفاع ملی می گوید: »خدمت سربازی نه به خاطر آسیب هایی که 
به واسطه اجباری بودن برای آن برشمرده می شود، بلکه به خاطر تغییر شرایط جامعه باید 
مورد بازبینی قرار گیرد. در حال حاضر خدمت سربازی در اغلب کشورهای دنیا اگر نگوییم 
داوطلبانه، اما به شکل اجباری )شبیه آنچه در کشور ما وجود دارد( هم نیست. بنابراین 
بازنگری در خدمت نظام وظیفه، نه تنها در مورد اجباری بودن آن بلکه در مورد ابعاد مختلف 
آن، امری لازم و ضروری است؛ حال اینکه چه نوع خدمتی و چه نوع ارتشی داشته باشیم، 
مساله ای قابل بررسی است. در مجموع اگر خدمت سربازی داوطلبانه باشد، بهره وری و 
اثربخشی سربازان بیش از زمانی خواهد بود که افراد ناچار باشند بر اساس قانونی به صورت 
اجباری خدمت کنند. بنابراین مناسب است همه جوانب امر درنظر گرفته شود و قوانین مورد 
بازبینی قرار بگیرد. به گفته دانش آشتیانی، در حال حاضر بسیاری از کشورهای دنیا از ارتش 
حرفه ای برخوردارند. به این معنا که هسته اصلی آن را پرسنل کادر و نیروهای پایور تشکیل 
می دهند. اما نیروهای نظامی کشورهای مختلف در تامین باقی نیروهای انسانی خود از روش 
های مختلفی استفاده می کنند. در برخی کشورها سربازی داوطلبانه است. در برخی دیگر از 
کشورها اما سربازی برای همه شهروندان اجباری است. در این کشورها دوره خدمت به این 
شکل نیست که سرباز دو سال زندگی خود را وقف خدمت کند، بلکه سربازان در دوره هایی 
دو یا سه ساله، سالی 10 یا 15 روز آموزش های حرفه ای دریافت می کنند و سازماندهی 
می شوند و به این شکل بدنه ارتش را تشکیل می دهند. این افراد براساس برنامه ای منطقی 
به صورت دوره ای آموزش های خود را به روز می کنند و باز به زندگی عادی خود باز می 
گردند، به نوعی می توان گفت این افراد هم سرباز هستند و هم نیستند. ما هم می توانیم با 
بهره گیری از الگوهای مشابه، ارتش خودمان را سازماندهی کنیم.این استاد دانشگاه در پاسخ 
به سوالی مبنی بر اینکه آیا به لحاظ مالی امکان ایجاد ارتش حرفه ای در کشور ما وجود 
دارد، گفت: دفاع و امنیت موضوعی نیست که بتوان با حساب و کتاب آن را سنجید و بخاطر 
هزینه های سنگین از آن چشم پوشی کرد. برخی هزینه ها برای امنیت، تنها هزینه نیستند، 
بلکه سرمایه گذاری محسوب می شوند، چرا که وقتی برای امنیت هزینه می کنید، نفع آن 
را در سایر بخش ها خواهید برد که با هزینه ها قابل مقایسه نیست. در سایه امنیت است که 
اقتصاد، فرهنگی و ... رشد می یابد و امکان توسعه فراهم می شود.به گفته مدرس دانشگاه 
ارتش، مساله ای که در مورد تغییر ساختار ارتش در کشور ما باید مورد توجه قرار بگیرد این 
است که با توجه به شرایط انقلابی ، اسلامی و مردمی بودن حکومت و نظام جمهوری اسلامی 
که واقعا در دل مردم جای دارد، شاید ایجاد نیروهای مسلح داوطلب شامل ارتش، سپاه و 
بسیج می شود برای کشور ما مناسب تر باشد. همانطور که در زمان جنگ هم شاهد بودیم. 
اگر بسیج و نیروهای مردمی نبودند، به حتم امکان اداره جنگ به آن شکل وجود نداشت.در 
کشور ما توجه به این نکته ضروری است که فقط ارتش حرفه ای کافی نیست. ما با این همه 
جمعیت جوان آماده و داوطلب و علاقه مند به نظام و مشتاق به دفاع از مملکت و نظام و 
کیان اسلام، می توانیم ارتش و نیروهای مسلح داوطلب خوبی داشته باشم. این نیازمند طرح 
ریزی و برنامه ریزی دقیق و اقدام اصولی است.در مجموع با توجه به شرایط امروز جامعه، 
بازبینی قانون سربازی و ایجاد تغییراتی در آن لازم و ضروری است. الگوگیری از تجربه موفق 
کشورها در ایجاد ارتش حرفه ای و بهره گیری از ظرفیت های ملی و بومی برای سربازگیری 
داوطلانه به منظور بازسازی ساختار و تقویت بدنه نیروهای مسلح، سباب ارتقای امنیت ملی و 
در نتیجه فراهم شدن بیش از پیش زمینه های لازم برای رفاه، رشد و توسعه کشور در زمینه 

های مختلف را بیش از پیش فراهم خواهد کرد.

در گفت وگو با کارشناسان نظامی ؛ 

آیا قانون خدمت وظیفه عمومی نیازمند بازبینی است ؟ 






